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Vojin Bakič: Spomenik ljudske vstaje

Vsi, ki nam je pri srcu svoboda iri sreča človeštva, 
ki smo se in se zanjo bojujemo in so desettisoči zanjo 
dali svoje najdražje, svoja življenja, ponosni in radostni 
praznujemo četrti julij, dan borcev. Na ta dan se je 
pred šestnajstimi leti zbral na Dedinju v Botičevi ulici 
številki 5 Centralni komite Komunistične partije Ju
goslavije, partije, ki je vsekdar ostala zvesta delov
nim ljudem. In v tistem najusodnejšem trenutku, ko je 
fašistična zver s vesta si svoje moči hotela duhovno in 
fizično uničiti naše narode, je Komunistična partija 
visoko dvignila svoj glas: *

»V boj za zmago ljudstva, v sveti boj za svobodo in 
srečo človeštva.../«

Ljudstvo je sledilo temu klicu, ker je zaupalo Ko
munistični partiji, ker je uvidelo, da sta samo dve 
poti, pot v boj za življenje ali smrt, v boj za svobodo 
ali suženjstvo, boj za srečo ali trpljenje. In izbralo je 
Pot hoja za življenje, svobodo, srečo, boja, na čelu 
katerega so bili najboljši sinovi naših narodov.

Četrtega julija je bil .dan znak za vseljudski upor 
proti fašističnemu zavojevalcu. Vnel se je boj na življe
nje in smrt proti neznansko močnejšemu sovražniku, 
boj, iz katerega so jugoslovanski narodi izšli zmagoviti. 
To je bil strahoten obračun s preteklostjo, v kateri so 
bile s krvjo napisane najbolj slavne, najplemenitejšd 
strani naše zgodovine.

17 let mineva od tega velikega zgodovinskega dne
va, a klic ljudstvu:

»Vedite, da je lahko Vaša svoboda izbojevana le Z 
Vašimi lastnimi močmi...*

še ni in ni prenehal veljati. Ne, boj z narodnostno 
In socialno osvoboditvijo ni prenehal. Le orožje smo 
odložili. Naše roke inrmišice in duh z enakim hotenjem 
In žilavostjo slede klicu naše Partije z dne 4. julija: V 
boj za zmago ljudstva, v sveti boj za svobodo in srečo 
človeštva. Sedaj ni več okupator tisti, proti kateremu 
so usmerjena naša prizadevanja. Razvnel se je ■ vse
ljudski boj proti gmotni in duhovni zaostalosti, za in
dustrijsko razvito in duhovno bogato domovino delov
nih ljudi, za nove socialistične odnose med ljudmi in 
narodi, za mir v svetu, za'blagostanje in srečo člove
štva. Tudi ta boj ni lahak. Toda kadarkoli se ozremo 
na prehojeno pot in še posebno ob prazniku dneva 
borcev revolucije, lahko z zadovoljstvom ugotavljamo, 
da smo storili vse, kar je v naših močeh. Ne samo to, 
storili smo več, tako da so upravičeno oči vsega napred
nega človeštva uprte na našo domovino, ki je postala 
vzor poguma in najnaprednejših stremljenj, saj je na 
svoji poti dosegla najvišjo stopnjo delovnih odnosov, 
kjer ljudie sami odločajo in delujejo v svoje dobro

V Beogradu zaseda v teh dneh 
prvi kongres delavskih svetov 
Jugoslavije. Za ta kongres so 
bila 'izvedene obširne vs-etoinpke 
in organizacijske priprave. Kot 
uvod, v kongresne priprave so 
služite volitve hoivih delavskih 
svetov. Ob tej priložnosti so do
sedanji organi upravljanja v 
gospocčairsikiih organizacijah, pri- • 
pravili temeljitejša pidSlovca 
poročila kot doslej in v večini 
primerov skrbno analizirali vso 
problematiko, ki sodi v okvir 
dela gospodarske organizacij e, 
oziroma ki na njeno delovanje 
vpliva. Po itevolMvi novih de
lavskih svetov so se pričele ne
posredne priprave na kongres. 
To je obdobje silno temeljitega 
in konkretnega proučevanja si
stema delavskega in družbenega 
upravl j an ja ni vse d ružb en e 
problematike, ki je na ta .sistem 
organsko povezana. V teh raz
pravah. je sodelovalo aktivno na 
tisoče delavcev, kot pribito 1 pa 
drči,’ dia hi ■skoraj težko mašili 
delovnega človeka v naši re
publiki, ki ne bi prisostvoval 
omenjenim razpravam.

Odbor za pripravo (kongresa 
pa je med tem časom delal »a 
pripravi referatov, ki jih bo 
kongres poslušal. Priprava teh 
referatov tlako po obsegu pro
blematike kot po načinu obde
lave pomeni prvo kompleksno 
obdelavo problematike delav
skega in družbenega upravlja
nja, kar je vsekakor neverjetno 
pomembno in dragoceno gra
divo.

Za kongres je bilo izvoljenih 
preko 1.700 delegatov, članov 
delavskih svetov gospodarskih 
organizacij. Poleg izvaljenih 
delegatov je na kongres povab
ljenih tudi nekaj sto političnih 
in javnih delavcev, ki bodisi -s 
svojim delom v Sodiia-listični 
zvezi, organih oblasti, sidikail- 
nih organizacijah, gospodarskih 
organiaadiljah neposredno sode
lujejo v procesu rasti in raz

voja mehanizma delavskega in 
družbenega upravljanja..

Seveda je, v nekaj stavkih ne
mogoče niti v najbolj skopih 
potezah skicirati (kongres v nje
govem celovitem obsegu. Po
drobnejša ’ Obdelava pa bo zah
tevala . veliko več prostora in 
časa, Vendar pa se tedi, da je 
mogoče v celotnem, kongresnem 
gradivu'opaziti zlasti tri osnov
ne silnice:

Prvič. Prizadevanja, da s so
cialističnimi sredstvi uptva-ijja- 
mo dn razvijamo socialistično 
družbeno ekonomsko sožitje v 
gospodarskem in celotnem druž
benem .življenju.

V tem. pogledu so bili v naši 
deželi napravljeni pi-eliomni ko
raki, ki so pomenili silen napre
dek v razvoju ustvarjanja so
cialističnega družbenega sožitja 
v praksi, sprostil se je proces 
rasti in naavo.ia svojstvenega 
organizma družbenega uprav
ljanja in svojstvenega družbe
no ekonomskega, mehanizma, ta
ko v pogledu organizacijskih 
metod kot v pogledu organiza
cijskih oblik družbeno ekonom
ske prakse. V tem smislu se je 
v naši domovini začel razvijati 
družben sistem, ki vse bolj slo
ni n,a novih socialističnih" te
meljih.

Drugič. Povsem jasno pia je, 
dia deiliavsiko saimioupravlj a!n j e 
hi neka posebnost naše dežele, 
ki more biti po vsebini, to je 
po svojem družbenem značaju, 
omejena v meije naše dežele. 
Uvajanje delavskega in družbe
nega samoupravljanja je samo 
naša konkretna realizacija do
ločenega zakonitega objektivne
ga družbeno ekonomskega pro
cesa, ki nujno vodi k temu, da 
prevzamejo neposredni proizva
jalci upravljanje gospodarstva 
in ‘družbenega sožitja v svoje 
roke. Zamlmivotal delavskega sa
moupravljanja s stališča med
narodnega delavskega giban j a je 
v -tem, da je do delavskega sa-

V torek ob 9. uri dopoldne se je začel v Beogradu, v dvorani 
Doma sindikatov prvi kongres delavskih svetov Jugoslavije. 
Kongres je med prvimi p oz d ra vil, tovariš Tito, ki je med dru
gim dejal, da mi nismo nikoli dvomili o našem delavskem 
upravljanju in da so naši ljudje prišli do prepričanja, da je 
njihovo samoupravljanje tovarn in podjetij velika pridobitev. 
(Na sliki: Tovariš Tito prihaja na kongres.)

moupravljiamja prišlo na osnovi 
normalnega organskega razvija
nja socialističnega družbenega 
sožitja, ki mu je zmagovita re
volucija odprla pot, dia se v 
naši deželi delavsko samo
upravljanje razvija na družbe
no ekonomsko ugodnih pogojih, 
ker obstajajo družbena lastni
na, nagrajevanje po delu itd., 
ki so prvine socialisti čaega 
družbenega sožitja itd.

Povsem razumljivo je, da de
lavsko samoupravljanje od vse
ga začetka predstavlja za našo 
deželo ne suho kabinetstoo vpra
šanje, ampiaik določeno družbe
no prakso, ki temelji na priza
devanjih. za uveljavljanje socia
lističnih družbenih načel, da je 
sistem delavskega in družbene
ga upravljanja ne samo teore
tično vsestransko osvetljen in 
dokazan, ampak da je dokazal 
svojo življenjsko sposoibhosf, da 
se je pokazal kot uspešno sred
stvo v ekgnomaki in družbeni 
praksi in da je na ta način ovr
gel svojevoljne -zaključke zao
stalih sociologov, ki so nedavno 
še menili, da je zakonito, da se 
socialistična revolucija konča v 
samovoljni in totalitarni vlada
vini birokracij e. Prav vsled te* 
ga je sistem delavskega samo
upravljanja zanimiv za vse na
predne 6n trezno misleče čini- 
telj e v delavskem gibanju po 
svetu. Zanimivo je, da se je 
pozivu na kongres delavskih 
svetov odzvalo neverjetno ve
liko število predstavnikov raz
nih delavskih organizacij in da 
so se nekateri predstavniki po
sameznih organizacij, ki so spo
četka vabilo na kongres že za
vrnili, premislili in prišli na 
kongres.

Tretjič. Iiz vseh materialov 
kongresa je jasno razvidno tudi 
to, da so delavski sveti in vsi 
organi delavskega samouprav
ljanja ne samo cilj, ampak tudi 
sredstvo v ustvarjanju naše 
ekonomske demokracije S stali
šča te dvojnosti delavskega sa
moupravljanja so napravljene 
tudii vse študije, analize in vsi

predlogi za bodoč razvoj delav
skega samoupravljanja. Vseka
kor je za uspešen razvoj de
lavskega samoupravljanja zelo 
velike važnosti dejstvo, da se 
ta mehanizem talko izpopolni, 
da dejansko omogoča neposred
nim proizvajalcem sodelovanje 
v sistemu upravljanja. Prav 
ta/ko je zelo velike važnosti tu
di to, da se družbeno ekonomski 
sistem, pravne norme itd. raz
vijajo tako, dia objektivno omo
gočajo lin pospešujejo aiktiviiza- 
cijo nepioeredniih proizvajalcev 
v upravljanju. Seveda pa je to 
samo en vidik delavskega sa
moupravljanja. Drug, vidik, ki 
ga je prav tako upoštevati pa 
je v tem, da je od dela nepo
srednih proizvajalcev v organih 
samoupravljanj a odvisno, kako 
v danih pogojih izgleda eko
nomska demokracija in kakšne 
ekonomske in družbene rezul
tate daje. Od subjektivne zrelo
sti proizvajalcev, od njihovega 
angažiranja v sistem upravlja
nja, od tega kako znajo upora
biti mehanizem delavskega sa
moupravljanja v družbeno eko
nomski praksi je namreč v ve
liki meri odvisno, kako se po
tem tudii sam mehanizem de
lavskega samoupravljanja kre
pi in kako postaja družbeno 
učinkovit in nepogrešljiv. To je 
tem važnejše naglasiti, zlasti 
zato, ker je povsem jasno, da 
objektivni materialni položaj 

■ našega gospodarstva še ni v 
celoti tak, da trt stihijsko silil 
v delavsko samoupravljanje, 
ampak nasprotno zaostailejča 
gospodarske enote nenehno 
tišče v ospredje celo vrsta 
'ostankov kapitalistične prakse 
in birokratske samovolje. Pre
magovanje teh pojavov pa je 
odvisno tako od neposredne de
mokratične družbene prakse 
kot od učinkovite družbeno eko
nomske dejavnosti organov 
upravljanja, ki s pravilno eko-
(Naidaijevianjie na drugi strani)

Prvi kongres delavskih svetov 
Jugoslavije je odprl predsednik 
Centralnega sveta Zveze sindi
katov Jugoslavije in predsednik 
Odbora zp sklicanje kongresa 
tovariš D juro Salaj. Po pozdrav
nem govoru tovariša Tita je to
variš Sajal prebral referat: »Do
sedanje izkušnje in nadaljnji 
razvoj delavskega samouprav
ljanja, v Jugoslaviji«. (Na sliki: 
Tovariš Djuro Salaj otvarja 

kongres.),

Prednost tistemu
kar nam bo najhitreje obrodilo sadove

V dnei od 16. do 18. junija je v Beogradu znova zasedala Zvezna 
ljudska skupščina. Ljudski poslanci so razpravljali o dosedanjem in 
bodočem razvoju industrije in gradbeništva. Svoje zaključke so izra
zili v dveh resolucijah. Razpravljali so še v gibanju gospodarstva v 
letošnjih štirih mesecih. Razen te g a so sprejeli deklaracijo o usta
vitvi poizkusov jedrske energije, kar bit prispevalo k utrditvi med
narodnega položija. Deklaracijo b odo naši diplomatski predstavniki 
izročili OZN in državam, s katerimi imamo diplomatske stike.

REPUBLIŠKI odbor sindikatu rudarskih im metalurških delavcev 
SLOVENIJE ČESTITA VSEM RUDARJEM OB NJIHOVEM PRAZNIKU - 3. JULIJU. 
ČESTITKAM SE PRIDRUŽUJEJO VSI DELAVCI SLOVENIJE!

==s

Bot vidimo, je Zvezna lijudiska skup- , 
ščima minuto 'zasedanje posvetila pred
vsem važnim gospodarskim vpraša
nj em, važiniim za na,dialljnflii. razvoj in
dustrije ta gradbeništva, tako kot je 
na zasedanju pred približno mesecem 
in 'pol razpravljata o bodočem razvo
ju kmetijstva. Vstx, M so sodeCovalii v 
razpravi in prti sestavljanju resolucij, 
so upoštevali osnovno načelo naše 
ekonomske Politike, to je, ustvariti 
čiimprej dn čim,več sredstev za široko 
potrošnjo, za preskrbo preitiaivailsitva, 
protevaijoti jih kakovostno in po ce
nah, ki bodo prilagojene kupni moči 
naših državljanov. Tej osnovni smeri 
naše. ekonomske potliitilke je podrejen- 
razvoj vsaike pošemeone panoge in 
prvenstveno predvsem ; razvoj indu
strije, sej j* njen delež v ustvarjiainou

narodnega dohodka, torej v ustvarja
nju pobriošmih dobrin, naj večji.

Perspektivni plain ; razvoja indu
strij e, ta mona zagotovilu skladen raz
voj goBipiodiaiHstivia im hitrejšo rast živ
ljenjske ravni, temelji na tehle osno
vah:

1. Zgradili smio močno industrijo, 
predvsem težko. Industrijska proiiavod- 
mja j© narasitila v primerjavi' z letom 
19.39 v miniulem letu za 266"/».

V industriji je bila pogonska sila v 
letu 1955 za približno 2,(i krat večja ka
kor leta 193S. Medtem ko smo imeli v 
stari Jugoslaviji samo 139 megavatov 
virov električne energije, sedaj razpo
lagamo z 1.285 mW. Razni tega smo 
zgradili vrsto novih daljnovodov. Zmog
ljivost kovinske industrije je gtefle re
produkcijskega materiala porastla od 
165.000 ton na 350.900 ton in opreme od

105.000 ton na 260.000 ton. Glede na pred
vojno proizvodnjo je narasila proizvod
nja surovega jekla nad trikratno, alu
minija nad sedemkratno, papirja 2,3 
kratno, žveplene kisline 3,2-kratno itd. 
Izdelovati smo začeli vrsto novih pred
metov kot koks, brezšivne cevi, motorna 
vozila, elektroenergetske stroje itd. 
Vrednost industrijske proizvodnje je 
znašala lani 1761 milijard dinarjev.

2. Čeprav smo dosegli talko občutna 
vzpon industrijske proizvodnje (ta je 
bili mstoikirait diktiram .tudi z zuhiamje- 
pioMltičniih .-razilioignv — gospoderstoa. blo
kada), ' so se v razvoju posameznih 
industrijskih panog in v gospodarstvu 
sipiloh porajate določene neskladnosti, 
ki zavirajo še hitrejši rac voj gospo
darstva. Te so: zaostajanje' energije 
in surovinske baize, kmetijstva in goz
darstva in od tod — tudi premajhno 
izkoriščanje zmogljivosti, predvsem 
predeitovalne industrije — potem po
časno dviganje strokovnega kadra iltd.

Narodni dohodek industrije se je 
povečal od 264 milijard v letu 1939 na 
669 milijard v letu 1956 (po cenah iz leta 
1956), torej za 2 in polkrat več. Med
tem ko se je skupni narodni dohodek 
skupaj z industrijo povečal samo za 
1,5 krat več kar pomeni, ila je bila

(Nadaljevanje na 4. strani)
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® V petek, 21. junija, je bilo v Mariboru skupno ple
narno zasedanje Okrajnih sindikalnih svetov Maribor in 
Ptuj. Na zasedanju so sklenili, da se oba sindikalna sveta 
združita ter izvolili novo vodstvo. Predsednik novega 
Mariborskega sveta je postal tov. Ivan Gorjup, dosedanji 
predsednik OSS Maribor. Zasedanje je vodil tajnik Repub
liškega Sveta ZSS tov., Roman Albreht.

4$ Združila sta se tudi Okrajna sindikalna sveta Ljub
ljana in Kočevje. V soboto, 22. junija je bilo namreč v 
Ljubljani skupno zasedanje obeh plenumov, ki ga je vodil 
predsednik Republiškega sveta ZSS tov. Janko Rudolf. 
Predsednik . novega združenega sindikalnega sveta je 
tov. France Borštnik.

$ Upravni odbor velenjskega rudnika je na seji ob 
koncu maja sklenil, da bo poslal na rudniške stroške 
letovat nekaj pridnih in socialno šibkih dijakov velenjske 
gimnazije.

® V celjskem okraju so izvolili letos 1783 članov ko
lektivov v delavske svete. Med njimi je približno 50 usluž
bencev več kot lani. Podobno je tudi v upravnih odborih. 
Po starostnem sestavu pa je podoba naslednja: do 20. leta 
starosti je letos 20 ljudi več kot lani, do 25. leta 95 članov 
več, do 30. pa 8. Potlej krivulja že pada. To pomeni, da so 
se letos delavski sveti v celjskem okraju močno pomladili.

® Mladina zabukovškega rudnika se je močno potru
dila in zares lepo pripravila »Praznik mladosti«. Koliko 
večerov so prebili na vajah, koliko sestankov je bilo, koliko 
požrtvovalnosti so pokazali! Na prireditvi pa ni bilo no
benega iz uprave podjetja, nikogar od predstavnikov ZK 
in ostalih organizacij. Edina izjema je bil nekdo iz tehnič
nega vodstva rudnika. Tako se pritožujejo mladinci v do
pisu »Celjskemu tedniku«. In še pravijo, da jih znajo vedno 
porabiti, če je treba kaj delati, da se vedno, obregnejo 
vanje, čim zaplešejo, zdaj, ko so hoteli pokazati nekaj več 
kot samo ples, pa ni bilo nikogar blizu. Kar upravičeno se 
razburjajo.

Q Prvega junija je priredil ženski zbor celjske Svo
bode samostojen koncert. Pevke so večinoma iz tovarne 
emajlirane posode in jih vodi tov. Tone Teržan. Program 
je bil sila skrbno naštudiran ter zasluži *bor za svojo 
prizadevnost vse priznanje.

@ Pri Okrajnem sindikalnem svetu v Novi Gorici je 
bilo ustanovljeno. Poverjeništvo za tisk, da se bo med 
delavstvom čim bolj razširil naš delavski tisk, zlasti pa še 
»Delavska enotnost« in »Rad«. Poverjeništvo je priporočilo 
vsem večjim podjetjem goričkega okraja, naj naročijo 
»Delavsko enotnost« za člane svojih delavskih svetov in 
upravnih odborov, ker jim bo objavljeno gradivo v znatno 
pomoč pri upravljanju kolektivov in odločanju o raznih 
problemih.

£ Na železniški postaji v Novi Gorici Obstaja že d el j 
časa prostovoljno gasilsko društvo »Železničar«, v katerem 
so včlanjeni delavci in uslužbenci vseh podjetij in enot 
goričkega železniškega vozlišča. Gasilci pa imajo pri svo
jem delu resne težkoče zaradi pomanjkanja primernega 
bazena za zalogo vode. Sedaj upajo, da bodo s kreditom, 
ki so ga dobili, in s prostovoljnim delom članov društva 
tudi to vprašanje zadovoljivo rešiji.

Q Pod okriljem Železniškega športnega društva v Novi 
Gorici deluje tudi balinarski krožek, ki pa ne more prav 
zaživeti zaradi pomanjkanja primernega balinišča. Zato 
so člani sklenili, da bodo na železniški postaji zgradili 
svoje balinišče, za kar bodo prispevali s prostovoljnim 
delom, hkrati pa upajo, da jim bodo železniška podjetja 
pri tem pomagala.

Q S prihodnjim šolskim letem bo v Ajdovščini usta
novljena Ekonomska srednja šola, postopoma pa bo uki
njena višja gimnazija in bosta v bodoče ostali samo višji 
gimnaziji v Novi Gorici in v Idriji. V zvezi z izvajanjem 
šolske reforme bodo ustanovili v raznih krajih poleg nižjih 
gimnazij tudi šest popolnih osemletk, kljub temu pa bo 
v celem goričkem okraju ostalo še kakih 60 enooddelčnih 
osnovnih šol, ki jih zaradi velike oddaljenosti in raztrese
nosti naselij zaenkrat še ne. morejo ukiniti-........

0 Da bi v jeseniški občini čimpreje rešili kopico 
vprašanj okrog nezaposlenih žena, bo občinski sindikalni 
svet organiziral strokovne tečaje. Prizadeval si bo tudi za 
ustanovitev administrativnih in gospodinjsko - gostinskih 
šol ter uslužnostnih ustanov. Občinski sindikalni svet 
posveča veliko pozornost tudi stanovanjskemu vprašanju.

U. Ž.
0 Na nedavnem plenumu občinskega sindikalnega 

sveta v Rušah so razpravljali o rehabilitaciji vojnih in 
delovnih invalidov. Pozvali so podjetja, da nudijo komisiji 
za zaposlitev delovnih invalidov čimveč pomoči, G. G.

0 Dne 4. julija bodo v vasi Zalog pri Škofljici odkrili 
spominsko ploščo žrtvam fašističnega terorja. F. H.

0 Komisija za izobraževanje pri sindikalni podružnici 
v Železarni Štore je priredila predavanje o razvoju social
nega zavarovanja v naši državi ter o delu okrajnega Za
voda za socialno zavarovanje v Celju. M. J.

9 Sindikalna podružnica »Delta« v Ptuju je 9. junija 
napovedala tekmovanje kolektivom »Mura« v Murski So
boti, »Toper« v Celju in »Pik« v Mariboru v streljanju, 
kegljanju, odbojki in šahu. V teh športnih panogah je sin
dikalna organizacija »Delta« dosegla prvo mesto. — J. M.

4£ Občinski sindikalni svet v Celju je januarja raz
pisal tekmovmje. v šestmesečnem tekmovanju (ki je 
obsegalo redno odvajanje članarine, fizkulturna in športna 
tekmovanja, pridobivanje naročnikov za časopise, obiski 
bolnih članov itd.) je Tovarna emajlirane posode s 14.131 
točkami dosegla prvo mesto, Cinkarna Celje z 9212 toč
kami se je morala zadovoljiti z drugim mestom, s tretjim 
pa železarna Store z 2222 točkami. J. M.

Letos poteka sto let, odkar je bila v Solkanu pri 
Gorici odprta osnovna šola. Za proslavo te pomembne ob
letnice so pripravili lepo prireditev, razstavo o razvoju 
šole, razstavo ročnih izdelkov učencev itd. S.

® Jeseniška železarna je prevzela pokroviteljstvo nad 
prvim evropskim šahovskim prvenstvom metalurških de
lavcev, ki bo letos na Bledu od 2. do 10. septembra. Na 
šahovskem prvenstvu bo nastopilo preko 10 ekip iz vzhod
nih in zahodnih evropskih držav, v vsaki ekipi bo osem 
šahistov.

@ Nedavno tega so odprli s prostovoljnim delom 
zgrajeno otroško igrišče v bližini novega naselja v Štorah.

@ V gasilskem tednu, ki je bil v prvi polovici tega 
meseca, so se mladi šentjurski gasilci udeležili strokov
nega tekmovanja v Štorah, kjer so zasedli 3. mesto. V tem 
tednu so uredili gasilski dom in se strokovno izpopol
njevali:

O V Dramljah bodo 22. julija odkrili spomenik padlim 
borcem in žrtvam fašističnega nasilja. Spomenik bo visok 
3 metre, postavili pa ga bodo sredi Dramelj. Izdelal ga bo 
akademski kipar Ciril Cesar iz Celja.

OBČINSKI SINDIKALNI SVET 
UUBUm-ČBNUCE

in sindikalne podružnice delavcev:

Tovarna »ELMA«, »JAMBOR«, OPE
KARNE, krajevnih podjetij, Obrtne

ga gradbenega podjetja, prosvetnih 
delavcev Črnuče, Razdelilne trafo po
staje Kleče-Crnuče, tovarne »Belinka« 
in tovarne »JUB« v Dolu pri Ljubljani

čestitajo k občinskemu prazniku vsem članom sindikata 
In občanom.

Ne bomo imenovali tovarišice, 
ki nam je pisala, da je ne bi 
.prijemali za besedo. Sama je 
prosila tako 'in celo poslala 
znamko za odgovor. Vendar je 
nijena zgodba taka, da zasluži, 
da jo objavimo, saj ... No, be
rite sami!

»V podjetju delam«, tako piše, 
»od začetka februarja predlan
skega leta. Prva dva meseca 
so me prestavljali na razna 
delovna mesta, sredi aprila 1955. 
leta pa so me prestavili k stro
ju. Tarifna postavka za to de
lovno mesto je bila 36 dinar
jev. Delamo v dveh pa tudi 'v 
treh izmenah, če je veliko de
la.

Nisem bila slaba tielavka. 
Nočem se sicer hvaliti, vendar 
so to uvideli tudi tisti, ki so mi 

. dodeiiili denarno nagrado.
Ob koncu januarja lehos pa 

sem nastopila porodniški dopust. 
Na delo sem prišla spet po pt- 
vem maju in to s štiriumo za
poslitvijo, ker dojim. Zdaj pa 
me niso hoteli dati k istemu de
lu. Tarifna postavka na mojem 
prejšnjem delovnem mestu sc 
je medtem povišala na 42 d:n, 
mene pa so .prestavili na talko 
delovno mesto, kjer je tarifna 
postavka spet 36 din na uro. 
Dobila sem tudi tako odločbo 
r-> novem' 'tarifnem pravilniku. 
Obrnila sem se na tovariša 
obratovodjo ter ga vprašala, če 
bom mora.la ostati pr! tem delu 
tudi potem, ko bom delala spet 
polnih osem ur. Ta pa sp je

razhudil in dejal, da do takrat 
lahko že oba umrjeva. To po 
mojem mnenju ni noben odgo
vor.

Morda boste vprašali glede 
kvalifikacije. Takrat, ko sem se 
zaposlila, je bilo pri podjetju 
kakšnih 30 ljudi. Ne vem kako 
je že bilo, kar naenkrat je po
stal vsak, 'ki je delal vsaj pol 
leta pri stroju, polkvialifioiran 
delavec. Meni je takrat manj
kalo 14 dni in tega zvanja, ali 
kako se že polkvalifiikaciji re
če. nisem dobila. Potlej je šte
vilo zaposlenih stalno narašča
lo. Prihajale so večinoma same 
ženske, tako da nas ije danes 
58. Vsi delajo pri strojih, če
prav je nastopil prvič službo 
in stroja nikdar še ni videl od 
blizu. Tarifna postavka 36 din 
je danes le na treh delovnih 
mestih (pri ročnem čiščenju) 
ter tista, ki pospravlja delav
nice. Tarifne postavke pri stro
jih so seveda .različne. Najnižja 
je 39 din na uro.

Sedaj ne vem, ali res ne mo
rem zahtevati nazaj svojega 
starega deila, . saj sem, lahko 
rečem v primeri z drugimi sta
ra delavka in znam delati na 
večini strojev. Ali' bom imela 
morda pravico priti nia staro 
delovno mesto šele potem, ko 
bom spet delala .po osem ur? 
Mar žena s porodom toliko za
greši, da se lahko počne z njo, 
kar se komu ljubi in jo pre
stavlja sem ter tja in se j; tta- 
rifaa postavka ne s,me zvišat',«

Biti moraš že zares močnih 
živcev, da ne vzrojiš, ko bereš 
tele vrstice. Če je vse tako res, 
kot nam je tovarišica pisala, 
potem se sama čisto upraviče
no sprašuje: naj bom mar zato 
kaznovana, ker sem rodila? Se
veda, če ne bi rodila, če bi še 
naprej ostala v tovarni, bi se 
tud; njej z novim tarifnim pra
vilnikom povišala plača na 42 
din. Ker pa je rodila, jo zdaj 
nočejo vzeti na tisto delovno 
mesto, dali so ji nekaj drugega, 
kjer ima staro tarifno postav
ko. Kot stara delavka, kot sa
ma pravi, ima enako plačo 'kot 
je le na štorih delovnih mestih 
v tovarni in te so najnižje.

In v tovarni imajo sindikat. 
Vedo morda odborniki za ta 
primer? Naj se vsak lizm-ed 
njih vpraša, kaj bi storil, če bi 
se njemu samemu kaij podob
nega primerilo, če bi zbolel in 
bi moral potem prijeti za slab
še plačano delo samo zato, ker 
je M (bolan. Mislim, da bi vsak 
preklete udaril po mizi. Le za
kaj v ftem primeru ne udarijo 
po mizi, ko se godi njihovi to

varišici krivica? Člani so jih 
izvolili zato, da varujejo njiho
ve pravice, izkazali s o jim za
upanje in zdajsna.j to zaupanje 
upravičijo ter tovarišico zašči
tijo.

Dovolj izkušenj ima vsak iz
med nas in ve, da se da v ta
kih primerih najti tisoč izgo
vorov: da nimajo takega delov
nega mesiia, kjer bi lahko za
poslili prizadeto delavko samo 
za štiri ure, da bi jim to zme
šalo organizacijo dela in potlej 
bi morda še ugotovili, da je de
lavka slaba, da ne zna delati, 
začeli bi brskati še po njeni 
preteklosti itd. samo zato, da 
bi opravičili svoje ravnanje, 
Vidite, zato imamo sindikat, da 
takih stvari ne pusti, pa čeprav 
je to po uredbi morda dovolje
no, čeprav je to morda celo v 
tarifnem pravilniku ali pravi
lih podjetja zapisano. Ne, kri
vica je očitna za vsakogar, ki 
ima količkaj srca, da sploh ne 
omenimo, da se tako postopa
nje še zdaleč ne sklada s soci
alističnimi moralnimi načeti.

Vrnitev gozdnih delav
cev v Sindikat lesnih 

delavcev
Tajništvo Centralnega sveta 

ZSJ je na seji 27. maja po po
oblastilu Plenuma CS odločilo 
na osnovi razpisane ankete, da 
se gozdni delavci, na željo njih 
samih vrnejo v sindikat lesnih 
delavcev.

Od 356 gozdnih podružnic Ju
goslavije je odgovorilo na raz
pisano anketo 320 in to: za po
vratek v sindikat lesnih delav
cev se je odločilo 6(too. Od osta
lih 40% se je odločilo za sindi
kat kmetijskih delavcev 31.5*/», 
a ostalih 8.5% za samostojni 
sindikat gozdnih delavcev ali 
druge sindikate.

Velika večina se je torej od
ločila za povratek v svoj ma
tični sindikat. To pa je bil tudi 
prvi memorandum sindikatov 
Jugoslavije.

Centralni svet je posla) vsem 
sindikalnim organizacijam gozd
nih delavcev pismo, v katerem 
naroča, da je treba izvršiti pre
nos v času od 1. julija do L 
oktobra 1.1.

Republiška odbora (kmetij
skih in lesnih) sta se že spora
zumela o tehnični izvedbi te 
naloge in s tem obveščata tudi 
vse občinske in okrajne sindi
kalne svete.

Janez Gabrovšek

Le kam naj se še obrnem?
V podjetju, kjer delam, sem 

zaposlena že trj leta in pol. 
Grade stanovanja, ki bodo kon
čana jeseni. Prosila sem uprav
ni odbor podjetja, naj bi tudi 
meni dodelil, stanovanje. Sem 
poročena, imam enega otroka, 
stanujem pa pri moževi materi, 
kjer nas (e vsega skupaj sedem.

Upravni odbor podjetja pa 
mi je odgovoril, da mi stanova
nj^ ne morejo dati, ker sem 
ženska. Ali »e to prav? Za časa 
NOB nam ženam ni nihče re
kel, da ne smemo delati, ker 
smo ženske. Dejali so mi, da je 
to bilo takrat, danes pa je to 
drugače.

Mož pa je1 zaposlen v železar
ni v Ravnah. Ko je prišel od 
vojekpv novembra 1955, so ga 
sprejeli pod pogojem, da je 
podpisal neko listino, da tr.i leta 
ne bo prosil za stanovanje. Ali 
se ‘lahko dogodi kaj takega?

Stanovanja torej niti mož ne 
dobi, niti ga meni v podjetju 
niso dali. pa sem napisala proš
njo na občino. In veste, kai so 
mi odgovorili? Da nisem upra
vičena na stanovanje ker sem

V nedeljo, dne 23. junija, je 
bila v okviru Prvega slo
venskega festivala telesne 
kulture najbolj uspela pri
reditev — partizanski pohod 
— »Ob žici okupirane Ljub
ljane«. Udeležilo se ga je 
400 tekmovalcev. Na sliki: 

Prizor s pohoda.

Kongres delavskib svetov Jugoslavije
(Nadaljevanje s prve strani) 

n omsko politiko objektivno
spodrezojejo korenine negativ
nim pojavom.

Zaradi tega vsega j© povsem 
razumljivo, da se je kongres de
lavskih svetov znašel pred dej
stvom, da družbeno skrbno ih 
vsestransko prouči sicer časov
no kratko pa tembolj. razgibamo 
družbeno prakso, ki so jo or
gani delavskega in družbenega 
samoupravljanja prinesli v naše 
družbeno ekonomsko življenje, 
dia jio analizira in da skuša opo
zoriti na glavne tendence, ki 
jih je v bodočem razvoju de
lavskega samoupravljanja raz
vijati oziroma odklanjati in na 
glavne pojave v našem družbe
no ekonomskem itd. sistemu, ki 
ugodno ali neugodno vplivajo 
na razvoj, afirmacijo in učinko
vitost organov delavskega samo
upravljanja. Zato se je kongres 
orientiral med diugim pred
vsem na -tri sklope vprašanj:

Prvič. Kako se je do sedaj v 
praksi oblikoval sam organizem 
delavskega in družbenega samo
upravljanja, kakšne organiza
cijske oblike je zavzel, oziro
ma kiglkšne tendence se v tem 
.pogledu javljajo, kakšne meto
de e porablja ta mehanizem v 
svojem delu, kateri družbeni 
vzroki vzpodbujajo posamezne 
organizacijske oblike in metode 

■ in kako se je v tem pogledu 
orientirati v bodoče.

Drugič. Kako je doslej pote
kal skladni razvoj sistema de
lavskega in družbenega samo
upravljanja z odgovarjajočim 
razvojem našega ekonomskega, 
pravnega itd. sistema. Kongres 
si prizadeva opozoriti na tiste 
probleme, pojave in tendence v 
našem ekonomskem, pravnem 
itd, sistemu, ki bodisi ugodno, 
bodisi, neugodno vplivajo na 
razvoj mehanizma delavskega 
in družbenega samoupravljanja.

Tretj'' Kongres posveča ve
liko pozornost temu, kako se 
je odvijala praktična vsako
dnevna borba, ki jo predstavlja 
gospodarjenje, skrb za proiz
vodnjo, razvoj proizvajalnih 
sil, za smatrat porazdelitev na
rodnega dohodka, oblikovanje 
socialističnih delovnih razmerij

itd. Ta borba pomeni namreč 
najuspešnejšo šolo neposrednih 
proizvajalcev za upravljanje, je 
najučinikovite jše sredstvo za 
premagovanje gospodarskih te
ža" in obvladovanje najrazlič
nejših nasprotij, družbenih za
pletov itd.

Bz tega torej izhaja, da kon
gres gleda s stališča rasti 
delavske samouprave vso druž
beno problematiko .in vse činsi- 
teije, ki vplivajo na upravlja
nje ali pa so z njim v določeni 
zvezi. Objektivni ekonom
ski pogoji, pravni itd. si
stem, sistem delavskega in 
družbenega .upravljanja in nje
govo delovanje iitd. predstavlja
jo namreč organsko neločljivo 
celoto, ki se med seboj preple
ta, v kateri posamezni čini tel ji 
drug drugemu odrejajo osnov
no smer in okvir fazvo-ja itd. 
Zato je taka obravnava nujno 
potrebna in lahko edino ona 
predstavlja zorni kot za uspeš
no delo kongresa. Nobenega 
dvoma ni, da je kongres delav
skih svetov eden izmed najpo
membnejših dogodkov v našem 
družbenem življenju zadnjega

čem in nobenega dvoma ni, da 
bo našel svoje določeno mesto 
v .mednarodnem delavskem gi
banju. Roman Albreht

zaposlena v podjetju. Stanova
nje naj mi da podjetje, v kate
rem sem jaz. ati pa možu žele
zarna. Tako torej ne dobim sta
novanja niti nri mojem podjet
ju, niti v železarni, niti v ob
čini. Kam naj se še obrnem? 
Poznam pa ljudi, ki so pozneje 
prosili za stanovanje in' so ga 
že dobili. Tudi pri nas bodo dali 
stanovanje delavcu, ki ga že 
■ima, samo je temno, hoče pa 
svetlega. Z ženo pa sta brez 
otrok. Včasih mi je hudo. ker 
sem žrtvovela svojo mla<jost za 
delo v mladinski organizaciji, 
za sestanke itd;, sedaj pa me 
nihče ne vidi.

In še nekaj bi rada vprašala? 
Moj mož je zaprosil za potrošni
ško posojilo, da bi si kupil ko
lo. Personalni oddelek ravenske 
železarne pa mu ni hotel 'potr
diti prošnje prej. dokler ni pri
nesel potrdila od sindikalnega 
zaupnika, da je res član sindi
kata. Ne vem. če lahko sindi
kalna organizacija onemogoči 
delavcu, da bi si najel posojilo, 
če ni njen član. Saj mora denar 
sam vračati! Nisem proti sindi
kalni organizaciji, saj v njej 
aktivno delam že od osvobodit
ve. vendar se mi zdi tak posto
pek vodilnih funkcionarjev sin
dikata železarne napačen.

Fanika Juvančič

Odgovor uredništva: Težko
je verjeti, da bi upravni odbor 
tega podjetja zavrnil prošnjo 
tovarišice Juvančičeve zgolj 
zato, ker je ženska. Najbrž so 
ji dejali, da je poročena in da 
naj zato mož poskrbi za stano
vanje pri svojem podjetju ali 
Pri občini. Če pa so ji res tako 
rekli, je pa to vse obsodbe 
vredno j n se tovarišica čisto 
upravičeno razburja.

Njen mož. tako piše Juvan
čičev«, je moral v železarni 
podpisati izjavo da tri leta ne

bo prosil za stanovanje. Ne iz
ključujemo. da se tudi to ne bi 
moglo primeriti, vendar s tem 
stanovanjsko vprašanje njenega 
moža le ni rešeno. Stvar je le 
odložena za tri leta in bodo mo
rali v železarni prej ati slej po
skrbeti za stanovanje, bodi, da 
mu ga dajo sami iz svojega 
sklada, bodi, da mu ga preskrbel 
Pri občini.

Postopanje stanovanjskega 
urada ravenske občine pg je 
zares nerazumljivo. Sami prav 
dobro vedo, da ne dobi stano
vanja niti žena, niti njen mož 
pr; podjetju in vendar jo po
šiljajo na podjetja. Saj je ob
čina v prvi vrsti dolžna poskr
beti za stanovanja, ko vendar 
plačujemo stanovanjski sklad, 
ki se zbira pri občini, ne pa da 
pošilja Občane od vrat do vrat 
samo zato, da se jih reši.

Zdaj pa še glede potrdila o 
članstvu sindikata, ki so ga 
zahtevali v personalnem oddel
ku ravenske železarne. Povsem 
se pridružujemo mnenju tova
rišice Juvančičeve. da podjetje 
ne more zahtevati takih potrdil, 
če hoče delavec najeti potroš
niško posojilo. Če članstva ne 
morejo pridobiti zlepa, ga tudi 
zgrda ne bodo.

Občinski sindikalni 
svet

Hrastnik

čestita vsem občanom 
k občinskemu prazniku, 
vsem rudarjem ob praz
niku rudarjev in vsem 
borcem ob dnevu borcev!

o B RO 8 U D O G O D KOV

POMEN ZAHODNOAZIJSKEGA TRGA ZA NAS

NEIZKORIŠČENE MOŽNOSTI

Komisija Obč. ljudskega, 
odbora Divača za razpis 
mest direktorjev razpisuje 
mesto

DIREKTORJA
Rudnika črnega premoga 

Vremski Britof 
(v raziskovanju)

Pogoji: rudarski inženir, 
geolog ali rudarski tehnik 
z večletno prakso v vod

stvu rudnika.
Plača po pravilniku o pla
čah. Družinsko stanovanje 

preskrbljeno.
Nastop službe s 1. avgu

stom 1957.
Kollcovane ponudbe z opi
som dosedanjega službo
vanja oz. kratkim življe
njepisom je poslati ko

misiji najkasneje d<J 
20. julija 1957.

V časopisu »Medjunarodna politika« 
je izšel te dni izpod peresa V. Mesariča 
članek z naslovom »Gospodarsko sode
lovanje FLRJ z jugovzhodno Azijo«. Ker 
je vsebina članka za vse naše gospodar
stvenike zlasti za delavske svete zelo 
aktualna, smo se odločili, da v pričujo
čem sestavku irazložimo nekaj glavnih 
misli iz članka.

Stalnejšc in sistematičnejše gospodarske 
vezi Jugoslavije z deželami jugovzhodne 
Azije se začenjajo šele po drugi svetovni 
vojni. Takrat sc je namreč vrsta držav osvo
bodila kolonialnega jarma in začela se je 
doba svobodnega družbenega in gospodar
skega razvoja teh držav. V praksi je to po
menilo, z ekonomskega stališča, razširitev 
mednarodnega tržišča ter večjo gospodarsko 
razmenjavo z večjim številom držav. To je 
vsekakor važno tudi za nas, saj si je tudi 
Jugoslavija priborila svojo svobodo v drugi 
svetovni vojni, se politično in gospodarsko 
osamosvojila ter se razvila iz agrarne v In
dustrijsko močno državo ter se v tem po
gledu približala gospodarsko razvitim deže
lam Srednje Evrope.

V takih novih pogojih je nastala možnost, 
da se razvije širše gospodarsko sodelovanje 
z deželami Jugovzhodne Azije, zlasti blagov
na zamenjava. To je bilo še toliko laže, ker 
gradimo svoje gospodarsko sodelovanje - na 
načelih enakopravnosti in vzajemnih koristi, 
ker priznavamo mednarodno delitev dela na 
osnovi naravnih in ekonomskih pogojev ter 
pri tem upoštevamo posebne pogoje razvoja 
gospodarsko slabo razvitih dežel.

Kako se je razvijala naša blagovna zame
njava v zadnjih nekaj letih, vidimo iz na
slednjega pregleda (v milijonih dinarjev):

1954 1955 1956
izvoz 190 282 3279
uvoz 406 5565 4791

—306 —4283 —1512

Številke torej kažejo, da smo iz teh dežel 
več izvozili kot uvozili vanje, da je torej 
naša trgovinska bilanca s temi deželami 
pasivna. Razvidno pa je tudi, da se je pred
lanskim ta razlika občutno znižala in tudi 
letošnjih nekaj mesecev kaže, da se bo ta 
razlika še občutneje znižala. Razliko iz naše 
negativne trgovinske bilance v trgovini * 
deželami jugovzhodne Azije smo morali po
kriti na drugih tržiščih. Zaradi tega smo 
bili bolj odvisni od teh tržišč in nas je to 
prisiljevalo, da smo , se morali posluževati 
posredništva drugih držav pri nakupu blaga 
iz jugovzhodne Azije. Zdaj vse kaže, da bo
mo izenačili vrednost izvoza in uvoza v to 
države, kar je posledica večletnih prizade
vanj, da vzpostavimo neposredno trgovino 
ter okrepimo gospodarsko sodelovanje. Skle
nili smo vrsto trgovinskih pogodb, kot na 
primer s Pakistanom, Indijo, Burmo, Cej
lonom in Indonezijo. Pogosti vzajemni obiski 
gospodarstvenikov so prispevali k boljšemu 
poznavanju gospodarskih možnosti, tržišča 
in tamkajšnjih potreb. Tudi struktura bla
govne zamenjave se močno razlikuje od 
predvojne. Skoraj ni industrijske panoge, ki 
se ne bi uveljavila v eni izmed dežel jugo
vzhodne Azije. Razen izdelkov barvne in 
črne metalurgije prodajamo tam tudi preko
oceanske ladje, naprave za velike hidrocen- 
trale, mostne konstrukcije, lokomotive, va
gone, razne vrste dvigal, žerjavov, elektro 
in Diesel-motorje, razne obdelovalne stroje 
in še vrsto proizvodov visoke industrijske 
obdelave. Res pa je, da gospodarska zame
njava z vsako izmed teh dežel ni na enako 
visoki stopnji, niti ne izvažamo povsod to
liko vrst blaga.

Ti rezultati govore predvsem, da Je naša 
industrija zmožna zadovoljiti vrsto potreb 
teh dežel, istočasno pa kaže, da smo uspeli 
doseči zaupanje teh dežel v naše proizvode, 
da nas smatrajo za resne gospodarstvenike, 
s katerimi lahko vzpostavijo široko gospo
darsko sodelovanje. Prav tako je miroljubna
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Na nedavni skupščini Bepub 
liškega zavoda za socialno za
varovanje LRS so prebrali tudi 

pcročiio komisije za pregled 
dela službe socialnega zavarov 
anja, ki sta jo vodila tovariša 
J. Jurač in dr. Bele. Kaj so ugo 
tovil; nam bo lahko povedalo 
nekaj odlomkov iz omenjenega 
Poročila. Predvsem ugotovitev, 
da je posebna pomembnost sluz 
be socialnega zavarovanja v tem, 
da preko nje znatni ( del delov 
nih ljudi ustvarja sredstva za 
svoje preživljanje. Kakor sta 
zdrav delavec in uslužbenec na
vezana za kritje svojih življenj 
Skih potreb na zaslužek od dela, 
tako sta oboleli invalid ali upo 
kojeni delavec, in uslužbenec na
vezana predvsem na dajatve so 
cialnega zavarovanja, ki so to- 
fej zanje življenjskega pomena. 

Poglejmo kaij prav,; poročilo.

Pri nedavnem pregledu na 
ljubljanskem zavodu je bilo ugo
tovljeno 186 nerešenih spisov 
starih nad 2 meseca, 39 spisov 
starih ne.d 3 mesece, 14 spisov 
starih nad 6 mesecev, 1 sipis 
štor nad S mesecev in 3 spisi 
stani nad 12 mesecev. Kazen v 
primerih izrednih objektivnih 
težav vsekakor postopek v ne
kem primeru ne bi smel trajati 
nad 3 mesece. Bilo bi priporoč
ljivo, da vsak spis zaradi otro
ške ga dodatka, ki ni bil rešen v 
■treh mesecih, pregledata osebno 
šef oddelka ali direktor zavoda! 
Uradno je potrebno pomagati 
strankam pni pridobivanju po
trdil.

Primer: Spis P-280.875. — Zava
rovanec je vložil pritožbo zoper 
prvostopno odločbo tedanjega 
okrajnega zavoda v Krškem dne 
28/5 — 1954. Republiški zavod je z 
dopisom z dne 17/11 — 1954 vrnil 
spis prvostopnemu zavodu z na
ročilom. da zasliši stranko in pri
če predlagane v pritožbi. Okrajni 
zavod v Krškem je zaslišal stran
ko šele 24/2 — 1955. priče pa 19/1 
— 1955, 21/3 — 1955 in 31/3 — 55. 
Nato pa je šele z dopisom z dne 
26/12 — 1955 spis zopet poslal Re
publiškemu zavodu, z mnenjem, 
da se v dejanskem stanju ni ni
česar spremenilo. Pri tem pa 
okrajni zavod niti ni v celoti 
ustregel zahtevi in navodilom Re
publiškega zavoda v zaprosilu. Re
publiški zavod je nato izdal dru
gostopno odločbo 29/2 — 1956.

Primer- v pokojninski zadevi 
Rafaela Batiča je Republiški za
vod prejel sodbo Zveznega vr
hovnega sodišča, po kateri je bilo 
treba postopek dopolniti 13/8 —

manjkljive dopolnitve postopanja 
je Ftepubliškl zavod dne 15/6 — 
1956 izdal ponovno drugostopno 
odločbo, s katero je priznal 
stranki odpravnino. Sele, ko je 
stranka ponovno vložila tožbo, 
je Republiški zavod ponovno od
stopil spis Okrajnemu zavodu v 
Murskj Soboti, da ugotovi pri
tožnikovo kvalifikacijo. Dne 17/9 
in 19/11 — 1956 sta bili pri tem

Kako ugodimo delavcu - in
validu, če dela skupaj z zdra
vimi, vedrimi tovariši! —Na 
sliki: Montažo radioaparatov 
v »Telekomunikaciji« oprav
ljajo skupaj z drugimi de
lavci tudi invalidi. Isti prizor 
srečamo tudi v kranjski 

»Iskri« in drugod.

zavodu zaslišani še dve priči, so
dišče pa je odgovor na tožbo pre
jelo na opomin šele 15/1 — 1957.

Iz, naslednjih primerov pa bomo 
videli, da je v primerih, ko se 
zavarovanci pritožijo in ko spro
žijo upravni spor pri Vrhovnem 
sodišču, postopek zelo dolgotra
jen. Precej je primerov, ko je 
zavarovanec v letu 1952 vložil za
htevek za priznanje pokojnine še 
do danes ni dokončno rešen in 
stranka ne ve, pri čem je.

Primer: 1-47-66.5 — Mariji Pi
bernik je bila odvzeta priznana 
invalidnina, ne da bi bil izveden 
formalno obnovitveni postopek s

zavod v Krškem dne 15/9 — 1953. 
Drugostopna odločba pa je bila 
izdana šele 16/1 — 1956 zaradi dol
gotrajnega dopolnitvenega postop
ka pri Okrajnem zavodu v Kr
škem.

Primer: P-302.336 — Delavka Ur
ška Lončarič je zaprosila za po
kojnino 22/4 — 1953. Okrajni za
vod v Mariboru je izdal prvo
stopno odločbo dne 14/7 — 1953. 
Drugostopna odločba Republiške
ga zavoda je bila izdana šele 14/ 
11 — 1956.

Primer: V zadevi 1-54.542 — le 
z drugostopno odločbo z dne 12/1

položaj pa na.laga prt tem de
lu največjo objektivnost in va
rovanja zakonitosti.

Zavarovanci pogostokrat sodi
mo, d« je birokratsko zahtevati 
potrdilo,-ki ga mora socialno za
varovanje zahtevati po zakonu. 
Tu so »krive« uredbe ali pa sam 
zakon. Dogaja pa se tudi, da ka
ko potrdilo ali listino večkrat 
zahtevajo, s čimer zadevo po ne
potrebnem zapletejo in stran-

Na prvi kongres delavskih sveto-v Jugoslavije je prišlo I.Uh 
delegatov in številni gostje iz naše države in tujih dežel. Kon
gres je izvolil v delovno predsedstvo 35delegatov. Iz Slovenije 
je v delovnem predsedstvu 5 delegatov. Kongres je prejel že 
prvo popoldne 355 pozdravnih brzojavk iz naše dežele. Po ple- 
nari seji je nadaljeval sejo v šestih komisijah. (Na sliki: Po
gled v veliko dvorano Doma sindikatov v Beogradu, kjer za

seda kongres)Na prvi kongres delavskih sve
tov Jugoslavije so prišle tudi 
delegacije iz 22 tujih držav. V 
imenu sindikalnih organizacij 
svojih dežel so kongres pozdra
vili: Predsednik Zveze sindika
tov ZSSR V. V. Grišin, član 
Izvršnega odbora Nacionalnega 
kongresa indijskih sindikatov 
Mohendra Sarmah, organizacij
ski sekretar Zveze sindikatov 
Finske Glavi Jervela in sekre
tar Generalne konfederacije 
dela Italije Fernando Santi. 
(Na sliki: Indijska gostja na 

kongresu.)

1955. Sele z dopisom dne 13/9 —
1955 je naročil Okrajnemu zavodu 
.v Gorici, da dopolni postdpek po 
navodilih v sodbah republiškega 
in Zveznega vrhovnega sodišča. 
Okrajni zavod v Gorici je prejel 
naročilo za dopolnitev postopka 
20/9 — 1955, vendar je šele 27/2 —
1956 zaslišal stranko. Ni pa pri 
tem uresničil dopolnitve v smislu 
navodil Zveznega vrhovnega so
dišča. Z dopisom dne 19/5 — 1956 
je izdal novo odločbo. Zaradi po
manjkljivo izvedene dopolnitve 
postopka je zadeva ponovno pri
šla pred Vrhovno sodišče.

Primer: 1-54.586 — Okrajni za
vod za socialno zavarovanje v 
Murski Soboti z odločbo z dne 
20/3 — 1954 ni ugodil zahtevku Ja
neza Nemca, delavca brez zemlje 
— za priznanje invalidnine. Z 
drugostopno odločbo z dne 15/2 — 
1955 pritožbi spet ni bilo ugode
no. Vrhovno sodišče LRS je s 
sodbo z time 16/12 — 1955 naročilo 
dopolnitev postopanja. Republiški 
zavod je prejel sodbo dne 4/1 —
1956, šele dne 24/2. — 1956 je po
slal Okrajnemu zavodu v Murski 
Soboti dopis z naročilom in na
vodilom za dopolnitev postopanja. 
Okrajni zavod v Murski Sobo
ti je spis prejel 2/3 — 1956, šele 31/ 
3 — 1956 pa je bil spis dodeljen 
referentu. Ta je povabil stranko 
na zaslišanje na dan 10/4 — 1956 
in jo formalno zaslišal ter spis 
še istega dne vrnil Republiškemu 
zatmdu. Na navodila Republiškega 
zavoda glede dopolnitve postopa
nja se ni oziral. Na osnovi po-

prvostopno odločbo z dne 23/9 — 
1953. Pritožba zoper to odločbo 
pa je bila rešena šele z drugo
stopno odločbo z dne 11/1 — 1956, 
čeprav so bile priče zaslišane že 
20. 1. 1955 in je bila stranka po 
VIPK pregledana že 28/1. 1954.

Primer: P 13.418 — Partizanski 
vdovi Pavli Gošak je bila po 2. 
odstavku 7. člena Uredbe o spre
membah in dopolnitvah uredbe o 
določanju in o prevedbi pokojnin 
in invalidnin (Ur. list FLRJ št 2/ 
53) ustavljena družinska pokojni
na. ker še ni bila stara 45 let. in 
sicer na dan 13/1 — 1953 z odločbo 
Zavoda za socialno zavarovanje v 
Ljubljani z dne ,9/4 —_ 1953. Na 
sicer neosnovano pritožbo oziro
ma ugovor z dne 3/7 — 1953 pa ji 
je bila izdana drugostopna odklo
nilna odločba šele 31/10 — 1956. 
Spis je obležal pri Okrajnem za
vodu oziroma podružnici v Kr
škem. »

Primer: P-280.116 — Jožefa Ker- 
j a čič, ki ji je mož umrl v izseli e- 
ništvu, je vložila predlog za pri
znanje družinske pokojnine 8/10 — 
1952. Zahtevek je zavrnil Okrajni

— 1955 izgubila invalidnino Fran
čiška Miholič. S sodbo Vrhovne
ga sodišča z dne 7/5 — 1955 je 
bila naročena dopolnitev postopa
nja. V dopolnjenem postopanju 
je bila zaslišana stranka šele 1/12
- 1955 in priča 8/3 — 1956. Ponov
na drugostopna odločba je bila iz
dana šele 27/9 — 1956, torej več 
kot pol leta po zaslišanju priče. 
Stranka je ponovno sprožila 
upravni spor. •

Primer; Anton Razpet — dela
vec in lastnik 0.99 ha obdeloval
ne zemlje v škofjeloških hrifiih, 
je vložil 4/10 — 1952 predlog za 
priznanje starostne pokojnine. 
Okrajni zavod v Kranju je dhe 
21/3 — 1953 zavrnil predlog. Pri
tožbo je vložil 24/4 — 1953. Z
drugostopno odločbo je bila za
vrnjena pritožba, vendar je bilo 
istočasno izrečeno, da se spis od
stopi prvostopnemu zavodu, da 
izda zavarovancu odločbo o ne
polni starostni pokojnini, ker je 
med tem dosegel 65 let starosti 
že 8/6 — 1953. Če bi bil tožnik 
preje prejel drugostopno odločbo, 
ali če bi bil leta 1953 opozorjen, 
da ima pravico do nepolne staro
stne pokojnine, bi lahko že tri in 
pol leta užival nepolno pokojni
no. Tako pa je dobil odločbo o 
nepolni starostni pokojnini od pr
vega zavoda šele dne 5/2 — 1957.

Primer: p-100.008 — Ivana
Ocvirk — je zaprosila za pokoj
nino 21/8 — 1952. Zavrnjena pr
vostopni odločba je bila izdana 12 
19 — 1953, drugostopna šele 28/3 — 
1955. S pravomočno sodbo z dne 
9/D — 1955 je bila drugostopna od
ločba razveljavljena. Novo odloč
bo je izdal Republiški zavod šele 
22/1 — 1957, ki ni upoštevala
pravnega stališča pravnomočne 
sodbe. Zato je pritožnica ponov
no sprožila upravni spor in je 
26/5 — 1957 prišlo do ponovne sod
be.

Odločanje pa se ne zavleče ved
no po krivdi drugih organov, kot 
vidimo iz sledečega primera. Opr. 
štev. Republiškega zavoda II/1-455 
4-56 — v zadevi Ane Zalokar, ki 
je zahtevala povračilo stroškov za 
zdravljenje v tujini, je Okrajni 
zavod v Mariboru zaprosil Neuro- 
loško kliniko v Ljubljani z do
pisom dne 25/3 — 1955 za mnenje, 
če je potrebno zdravljenje Zalo
karjeve v tujini. Na to prošnjo je 
odgovoril predstojnik klinike šele 
z dopisom dne 20/2 — 1956. Mne
nje pa ni izrekel kolegij klinične 
bolnice v smislu določila 58. čle
na ZSZ, zaradi česar je sodišče 
moralo razveljaviti odločbo Re
publiškega zavoda.

Če je eden in isti dolž
nik, plačnik in - sodnik

Posebnost službe socialnega 
zavarovanja ie tudi v tem, cia 
so zavodi za socialno zavarova
nje istočasno nosilci skladov so
cialnega zavarovanja, kj jih- 
upravljajo, so organ, ki odlo
ča o pravicah zavarovancev do 
dajatev iz teh skiad-o-v. To po
meni. da so tore) istočasno dolž
nik in organ, ki odloča o pra
vici zavarovanca oziroma o pla
čilnih obveznostih dolžnika. Tak

tem povzroče nepotrebna pota.
Res imajo uslužbenci socialne

ga zavarovanja cesto opravka z 
bolnimi in starimi ljudmi ter 
takimi, ki so v težkem gospo
darskem položaju, toda prav za
radi tega morajo bilti uslužbenci 
še veliko bolj uvidevni. Stranki 
nad pomagajo pri uresničevanju 
njenih pravic in jim dajejo rade 
volje potrebna pojasnila.

Uslužbenci Zavoda včasih sa
mi poudarjajo, dia so predvsem 
dolžnj čuvati koristi zavodov in 
skladov. Nenehno poudarjanje 
varčevanja, kar je opaziti tudi 
v organih samoupravljanja, 
vzbuja pri zavarovancih vtis, da 
so jim uslužbenci nenaklonjeni. 
Brif uslužbencih pa je res opa
ziti, da je njihov postopek tak, 
da tud,; škoduje zavarovančevim 
pravicam.

Vrnitev v življenje
V ponedeljek zvečer je bila 

v bomvšnici Novo Celje redka 
in vendar pomembna svečanost.

Triinštirideset kandidatov je 
končalo prvi knjigovodski te
čaj. Uspeh je bil: 8 od
ličnih, 22 prav dobrih, 7 
dobrih in 5 zadostnih, gre 
za osebe, ki so se po dolgem 
bolehanju in težkih operacijah 
v tej bolnišnici, po skrbni medi
cinski, fizični, duševni in social
ni rehabilitaciji usposobili za 
pomožne knjigovodje, finančne 
revizorje, skladiščnike itd.

Ta tečaj si je zamislil ravna
telj bolnišnice dr. Kopač Ivan. 
Pedagoški vodja tečaja je bil 
prof. Zoran Razborše-k, njegovi 
sodelavci pa Stane Tratnik, 
Vinko Žagar, Magda Jarh in' 
Tanja Predan. Sodeiovali so še 
tovariš Fagelj, Grm in Jonak.

Razen tega se je v teku'leta 
izučilo v 6-mesečnem šivalnem 
tečaju 50 bolnic in tudi ostali 
bolniki deiajo ter opravljajo 
razna obrtniška dela kot vrbo- 
pletorstvo. usnjene izdelke, iz
delke iz rafije, razne igrače itd.

Absolvente tega tečaja So od
pustili pepoinoma zdrave in ni 
nobene nevarnosti infekcije. To 
posebej naglašamo. da jih bodo 
podjetja brez skrb j zaposlila in 
kolektivi sprejeli v svojo sre
dino.

V jeseni bo'bolnišnica, organizi
rala še 10-mesečni strojepisni 
tečaj. n F. R, .

Politika Jugoslavije ter njen nenehen boj za 
enakopravnost držav in narodov, za pomoč 
nerazvitim deželam v njihovih naporih za 
dvig gospodarstva prispevala marsikaj k te
mu, da smatrajo gospodarsko sodelovanje z 
Jugoslavijo za pozitiven prispevek k sploš
nemu sodelovanju. Pravzaprav bi moralo 
biti gospodarsko sodelovanje spričo tesnih 
Političnih zvez Jugoslavije s temi deželami 
še mnogo širše.

Seveda je v gospodarskem sodelovanju z 
deželami jugovzhodne Azije še vrsta vpra
šanj, ki jih je treba rešiti. V prvi vrsti ne 
moremo biti zadovoljni z našim izi7ozom niti 
Po količini niti po izbiri blaga, ker ne ustre
za našim možnostim niti povpraševanju na 
tem tržišču. Zlasti sta naša strojna in težka 
industrija slabo izkoristili možnosti, ki jim 
jih nudi ta trg. Če bi se ti industrijski pa
nogi bolj usmerili na ta tržišča, bi v znatno 
večji meri lahko izkoristili svoje kapacitete, 

je še vedno dosti podjetij, ki so usmer
jena zgolj na domače tržišče. Naglasiti je 
treba, da je naša trgovinska zamenjava z 
deželami tega področja precej manjša kot pa 
z deželami nekaterih evropskih držav. Vse 
to zahteva večje prilagajanje naše proizvod
nje izvozu, to je, razširitev kapacitet tistih 
industrijskih panog, katerih izvoz je uspešen, 
ter kompletirati izbiro blaga v vrsti indu- 
stri,iških panog, da bi mogli postati resni 
izvozniki.

Med vzroke, da naša trgovinska zamenja- 
Va z deželami jugovzhodne Azije še ni na 
‘»ki stopnji, kakor bi lahko bila, štejemo 
tndi. da še nismo uspeli postaviti močne 
vgovinske mreže v teh deželah. Druge drža- 
' “ so še za časa kolonialnega gospostva raz- 
t’*ie močne trgovske organizacije, ki imajo

danes močan vpliv na ta trg. Danes pa 
s' v deželah jugovzhodne Azije prizadevajo,

bi prešla zunanja trgovina v domače ro- 
"e in zato i e treba najti zastopnike iz nji
hovih vrst, ki bi sodelovali pri prodaji na- 
"Jsa blaga, ustanavljali tehnične servise, 
konsignacijska skladišča itd. Mimo tega so 
Precejšnje težave tudi zaradi tehničnih in 
0rUgih standardov, od katerih so mnogi še 
zelo primitivni in zastareli. Pri tem je treba 
Posebej naglasiti primer Indije, ki uvaja de- 
^'oialni sistem za mere in denar, kar bo 

ober primer tudi za ostale dežele.

Danes imamo dokaj razvito trgovino z In
dijo, Burmo in Pakistanom, medtem ko bi 
lahko mnogo več izvozili v Indonezijo, Siam, 
Ceylon in Malajo. Z nekaterimi državami 
jugovzhodne Azije pa šele vzpostavljamo 
trgovinske vezi, kot na primer s Kambodžo, 
Laosom, Vietnamom itd. Nekateri sicer mi
slijo, da je treba razviti gospodarsko sode
lovanje najprej z najbližjimi deželami in še
le kasneje z oddaljenejšimi. Toda tako mne
nje je zanikala že sama praksa, saj smo 
prav z deželami jugovhodne Azije vzposta
vili koristno vzajemno sodelovanje. Za širše 
sodelovanje s temi deželami govori tudi dej
stvo, da doživljajo one prav sedaj dobo in
tenzivne gospodarske graditve, istočasno pa 
ugotavljamo, da imamo v naši Industriji še 
precej neizkoriščenih kapacitet. Res pa je, 
da dohodki teh dežel od izvoza močno nihajo 
zaradi cen relativno majhnega števila izvoz
nih artiklov, zaradi česar niha tudi uvoz v 
teh deželah. Le sodelovanje z večjim števi
lom dežel tega področja lahko zagotovi sta
len obseg in asortiment našega izvoza.

Razen tega si moramo prizadevati za ne
posredne nakupe v teh deželah, kar naj bo 
ena izmed temeljnih nalog našega gospo
darskega sodelovanja, saj gre velik del na
šega uvoza iz teh dežel preko drugih držav. 
Zlasti se je treba truditi, da bi kupovali 
neposredno od njih kavčuk, kopro, cink itd. 
ter pri tem obvladali vse zapreke. Te dežele 
razpolagajo še z vrsto surovin in polizdelkov, 
na katere naša proizvodnja še ni navajena, 
kateri pa bi nam omogočili, da bi se pre
skrbeli s cenenim blagom ter ustvarili osno
vo za večjo razmenjavo. Ko že govorimo o 
prizadevanjih za večjo zamenjavo s temi de
želami, je treba vedeti, da izdelujejo v teh 
deželah precej artiklov široke potrošnje, 
potrošnja teh proizvodov pa je pri nas še 
majhna, ker nanjo morda nismo navajeni, 
zaradi nizkega standarda itd.

Obisk podpredsednika Zveznega izvršnega 
sveta tovariša Vukmanoviča v deželah jugo
vzhodne Azije nedvomno pomeni začetek še 
širšega gospodarskega sodelovanja med Ju
goslavije in deželami jugovzhodne Azije. 
Obisk bo omogočil podrobno proučitev ne
katerih vprašanj gospodarskega sodelovanja 
la bo nedvomno rodil pozitivne rezultante za 
obe strani.

S posojili

MESTNE HRANILNICE 
LJUBLJANSKE

se gradi, obnavlja 
in dopolnjuje.

kaj je odkrila komi sija, ki je pregledala službo socialnega
• ZAVAROVANJA

J

BESEDA BRALCEV

SAJ SMO VEDAR LJUDJE
V pisarni delam skupaj z 

neko tovarišico, ki ima leto 
dni starega otroka. Poročena 
je in niti ona niti njen mož 
nimata ne stanovanja, ne sobe. 
Spita na zasilnem ležišču kar 
v pisarni, otroka pa dasta da
nes sem jutri tja. Tudi mož je 
zaposlen v Ljubljani.

Rada bi stanovanje. Žato sta 
vložila prošnjo na stanovanj
sko upravo občine Ljubljana- 
Bežigrad, saj sta zaposlena v 
Ljubljani in bi jima po vseh 
človeških pravicah in postavah 
pripadalo stanovanje v Ljub
ljani. Prav te dni pa sta dobila 
s stanovanjske uprave obve

stilo, da s stanovanjem ne bo nič. To samo po sebi še ni 
tako strašno, saj vsi vemo, kako huda stanovanjska 
stiska je v Ljubljani. Zabolelo pa me je, kaj šele njiju, 
da so ju tako na kratko odpravili. Poslali so jima 
ciklostiran formular,' na katerem je zapisano, da je 
stanovanjska komisija razpravljala o njuni prošnji ter 
sklenila »da se Vas ne uvrsti v vrstni red upravičenih 
pričakovalcev glede na nujnejše primere in glede na 
to, da je vrstni red upravičenih pričakovalcev z ozirom 
na predvideno število praznih in novozgrajenih stano
vanj že izpopolnjen.« Potlej pa še pišejo: »Kot pro
silca za stanovanje Vas tukajšnja stanovanjska uprava 
vodi v evidenci in Vas bo pozvala, čim bo stanovanjska 
komisija ugotovila, da pridete v poštev za uvrstitev v 
seznam upravičenih pričakovalcev. Do tedaj je ne
smiselno vlagati kakršnekoli nove ali dodatne prošnje 
za dodelitev stanovanja. Proti tej rešitvi — ni pritožbe..

Tako torej! So še nujnejši primeri? Ta družina je 
dobesedno brez strehe, saj v pisarni vendar ne bosta 
mogla pričakati stanovanja. S stanovanjske uprave pa 
pošljejo le formular, kot da nimajo opravka z ljudmi, 
kot da njunega primera sploh niso proučevali. Sam 
sem brez stanovanja in vem kako je mene prizadelo, 
ko sem dobil takle obrazec od stanovanjske uprave 
občine Ljubljana-Center. Menda je tak obrazec že kar 
predpisan, saj sta iz obeh občin dobesedno enaka.

Da, ljudje smo in ne odpravljajo naj nas s 
formularji!

S. G.

ZDAJ SMO PA TAM
Čudno se sliši pa je le res. Svoj čas smo objavili 

članek iz Ptuja, v katerem so ptujski potrošniki izrazili 
svoje zadovoljstvo, da so v mesnicah meso kategori
zirali.

Tako so prodajali goveje meso I. vrste, prednji del 
po 220 dinarjev, zadnji del po 240, II. vrste pa od 170 
do 190. Danes je pa tako, kot da koljejo le prvovrstno 
živino. Kilogram pa stane reci in piši 260 dinarjev.

Potrošniki bi zelo radi vedeli, kaj pravi uprava 
»Mesnin« k temu.

Gospodinje.

OPOMBA UREDNIŠTVA: Zelo bi nas zanimalo 
kakor tudi vse prebivalce Ptuja, kaj pravi k temu ob
činski sindikalni svet in kaj je on storil, da bi se kaj 
takega ne primerilo. Ne bi bilo napak, če bi se odborniki 
sindikalnega sveta pozanimali pri podjetju »Mesnine«, 
kako gospodarijo in zakaj je prišlo do takih cen mesa.

TELEFON IN SOCIALISTIČNA 
MORALA

Le kaj ima telefon opraviti 
s socialistično moralo, boste 
vprašali. Pa le ima. Le be
rite!

V Dekanih pri Kopru so 
zgradili novo tovarniško po
slopje podjetja »Lama«. Zra
ven je tudi znana velika hla
dilnica, ki je obrat koprskega 
podjetja »Fructus«. Telefonski 
priključek ima le hladilnica,
»Lama« pa ne. Zgradbi sta le 
kakih 200 metrov narazen, 
morda tudi več. Če bi hoteli 
iz »Lame« potegniti telefon
sko linijo, bi jih stalo okrog 3 
milijone dinarjev. Za ta denar
si raje kupijo nov stroj, pravijo. Upravnik hladilnice 
pa ni pustil, da bi se iz. »Lame« priključili na njihovo 
linijo, čeprav je direktor »Fructusa« pristal na to.

Iz »Lame« so pristali, da bi imeli medkrajevne 
telefonske pogovore le od 6.—S, ure zjutraj, krajevni 
pogovori pa bi šli le preko telefona direktorja »Lame« 
da ne bi bilo nepotrebne »telefonade«. In še na to so 
pristali, da bi svoje pogovore takoj prekinili, čim 
bi kdo klical hladilnico. Zraven tega so ponudili še 
svojo desetštevilčno telefonsko centralo, na katero bi 
priključili še bližnjo mlekarno in bi * tem ubili tri 
muhe na en mah.

Toda vse je bilo zaman. Upravnik hladilnice je 
ostal pri svojem.

Potlej so tudi v »Lami« rekli: »Ne dam,« in niso 
pustili, da bi iz hladilnice hodili opravljat razna po
pravila na njihove stroje, odpovedali so hrano delav
cem »Toplovoda«, ki delajo v hladilnici itd., skratka, 
vnela se je hladna vojna med dvema sosedoma.

Naj je zadeva zdaj že urejena ali ne, takšni odnosi 
pač niso niti najmanj podobni socialističnim. V takih 
primerih, ko se uprave podjetij ne morejo sporazumeti, 
naj bi vzeli vso stvar v roke delavski sveti in somi 
uredili zadevo.

V. J.

Celotni naš kolektiv v proizvodnji in v prodajni 
organizaciji

TOVARNA OBUTVE — TRŽIČ
se s spoštovanjem in s ponosom spominja dneva borcev 
in pošilja iskrene čestitke vsem svojim poslovnim pri

jateljem, dobaviteljem in odjemalcem.

TOVARNA OBUTVE »PEKO« TRZlC



»DELAVSKA ENOTNOST«

O D GOrO R/ NA

OTROŠKI DODATEK
F. F., Resnik: V odločbi Zavoda za socialno zavarovanje je 

podrobno obrazloženo, zakaj dobivate samo 1.200 din invalidnine. 
Ta znesek vam je določen povsem zakonito. Zatrjevane delovne 
dobe deloma niste mogli dokazati, deloma pa niste niti ponudili 
potrebnih dokazil. Seveda zavod za socialno zavarovanje potem
takem ni mogel odločiti drugače, kot da vam je priznal invalid
nino kot priučenemu sekaču, ki ima 8 let in 1^ mesecev priznane 
delovne dobe s 40% zmanjšano možnostjo za delo.

R. A. Skomarje: Z ženo imate v oskrbi nezakonskega otroka 
H. Alojzije in je žena zanj prejemala vse do letošnjega januarja 
otroški dodatek. Toda ker ima otrokov oče nad 1 ha obdelovalne 
zemlje, je dobila Vaša žena odločbo, s katero se odreka pravica 
do nadaljnjega prejemanja- tega dodatka, hkrati pa mora vrniti 
del izplačanega dodatka. — Odgovor: Iz Vašega pisma je. do
pustno sklepati, da sta znana tudi zavodu za socialno zavarovanje 
otrokova mati in oče. Torej ne gre za siroto, temveč za' otroka, 
ki ste ga Vi vzeli v oskrbo in ne glede na dolžnosti staršev, da 
zanj skrbe, uveljavili pravico do otroškega dodatka. Toda spričo 
dejstva, da sta dolžna za otroka skrbeti starša, da ima otrokov 
oče celo nekoliko premoženja in kaže, da tudi K. razpolagajo z 
njim, zavod za socialno zavarovanje po uredbi o otroških dodat
kih ni mogel drugače, kakor odrediti, da Vaša žena nima pravice 
do tega dodatka in da je dolžna vrniti, kar je neupravičeno 
prejela. Ta dodatek lahko prejema samo ali mati ali oče seveda, 
če so izpolnjeni pogoji. Sama okoliščina, da ste Vi oz. Vaša žena 
prevzeli v oskrbo tujega otroka, ki ni sirota, katerega starši 
so znani in imajo celo premoženje, ni taka, da bi mogla vaša 
žena zanj prejemati dodatek. Boste pač morali vrniti, škodo, ki 
je na ta način nastala zaradi stroškov vzdrževanja, pa boste 
lahko izterjali od otrokovega očeta.

PLAČEVANJE
G. I. Slovenj Gradec: Ste zaposleni kot nočni čuvaj in je 

potek službe tak, da nimate nobenega dne v tednu prostega. Di
rektor zavrača pravico, da bi morali takšno zaposlitev plačevati 
posebej, namreč tako, da bi bili posebej plačani za dneve teden
skega počitka. Tudi Vam odrekajo pravico do plačila za nočno 
delo, češ za vratarsko in čuvajsko delo so tarifne postavke 
enake. — Odgovor: Smatramo, da je direktorjevo stališče na
pačno. Čeprav ste nameščenec, vendar ni vseeno, ali imate en 
dan v tednu dela prost dan kot vsi ostali uslužbenci ali ne. Tudi 
Vi imate pravico do takega dne v tednu pač zato, ker je z Vašo 
čuvajsko službo združena še redna kontrola tekom vse noči. Zato 
je tudi Vaše delo na dan tedenskega počitka — nadurno delo 
kot n. pr. za uslužbence v računovodstvu, kadar jim je pod do
ločenimi pogoji to delo odrejeno. Ne more biti tarifna postavka 
za vratarsko delo enaka kot za nočnega čuvaja deloma že zaradi 
tega ne, ker se plačuje nočno delo, to je za delo od 22. do 5. ure 
z 12.5% pribitka. Poleg tega kot pravite, opravljate še posebno 
kontrolno službo tekom noči. Torej so delovni pogoji različni in 
prav tako je različen obseg dela. Smatramo, da je vaš zahtevek 
utemeljen.

B_ A. Železniki: Februarja lani je zbolel delavec, ki je še 
vedno v bolniškem stanju. Ob koncu leta je zahteval odškodnino 
za neizkoriščeni dopust in mu je bila tudi izplačana. Sedaj zahte
va njemu pripadajoči del plače iz dobička. Ali ima pravico do 
nje in ali se mu sme ob tej priliki vračunati odškodnino za ne
izkoriščeni dopust? Ali ima pravico do plače iz dobička delavec, 
ki je samovoljno zapustil delo? — Odgovor: Predvsem delavec, 
ki je lani zbolel in 'zaradi bolezni ni mogel izkoristiti svojega 
letnega dopusta, nima pravice do odškodnine za neizkoriščeni 
dopust. Kajti odškodnina pripada samo tistim, ki niso mogli 
izkoristiti dopusta po krivdi podjetja. Te okoliščine v navedenem 
primeru ni bilo in je torej ta delavec prejel znesek, do katerega 
ni imel pravice in ki ga je bilo treba itak kriti iz sredstev 
dobička za plače. Po 23. čl. zakona o zdravstvenem zavarovanju 
pa ima pravico do plače iz dobička. Ta člen namreč predpisuje, 
da se pri delitvi plač iz dobička upošteva delavcem čas bolova- 
nja kot da so bili na delu. Te pravice torej temu delavcu ne 
morete odreči. Seveda pa lahko vračunate ob tej priliki znesek, 
ki ga je že prejel neopravičeno kot odškodnino za neizkoriščeni 
dopust tembolj, ker ta znesek kot rečeno itak bremeni dobiček 
za plače, ker ga v materialne stroške ni bilo dopustno vračunati, 
ker ni bilo zanj zakonite osnove. Kljub temu, da je v bolniškem 
stanju, je še vedno v delovnem razmerju in zato ga ne morete 
odjaviti pri zavodu za socialno zavarovanje. Toda glede na tra
janje bolezni je že zavod sam dolžan sprožiti postopek pred 
invalidsko-pokojninsko komisijo. — Delavec, ki je samovoljno 
zapustil delo, nima pravice do plače iz dobička. S tem, da je 
svojo zapustitev napovedal komercialnemu šefu, ni izpolnjen niti 
pogoj za odpoved niti za sporazumno prenehanje delovnega raz
merja. Bila je samovoljna zapustitev in njena posledica je izguba 
pravice do plače iz dobička.

RAZVRSTITEV V PLAČILNI RAZRED
C. M. Piran: Zaradi bolezni ste morali spustiti poklic, za 

katerega ste se usposobili, in ste se zaposlili v administrativni 
stroki, za katero ste položili tudi že strokovni izpit. Kljub po
polni srednješolski izobrazbi in strokovnemu izpitu pa ste raz
vrščeni v XVII. plačilni razred, kar se Vam ne zdi prav. — 
Odgovor: Verjamemo, da je vas hudo prizadelo, da ste morali 
opustiti zaradi bolezni poklic, za katerega imate veselje in uspo
sobljenost. Toda vaše pismo bi moralo imeti drugačne podatke 
glede na to, da imate strokovni izpit. Vedeti bi morali in najbrž 
tudi veste, da niste opravljali strokovnega izpita iz administra
tivne stroke, ker takega izpita že od leta 1952 dalje ni, pač pa 
ste delali izpit za določen naziv za opravljanje določenih pisar
niških opravil. Tudi na spričevalu o opravljenem izpitu je ta 
naziv omenjen. In prav po teh opravilih, ki jih opravljate v službi, 
ste bili pač razvrščeni. Res se upošteva šolska izobrazba. Toda 
če opravlja n. pr. oseba s fakultetno izobrazbo posle pomožnega 
uslužbenca, ne more zahtevati razvrstitve po svoji šolski izobraz
bi, temveč glede na dela, ki jih opravlja. Iz Vašega pisma sicer 
ni mogoče povsem točno razbrati vseh poslov, ki jih sedaj oprav
ljate. Toda po tem, kar navajate, bi bila dopustna domneva, da 
opravljate finančne in ne administrativne posle. Vse to omenjamo 
samo zato, ker je težko izluščiti iz Vašega pisma dejansko stanje. 
Domnevamo, da ste polagali strokovni izpit za naziv pisarniški 
referent. Če delo, ki ga na mestu, kjer delate, temu nazivu 
ustreza, potem ste pravilno razvrščeni. Če pa delo, ki ga oprav
ljate, zahteva popolno srednješolsko izobrazbo in ustreza nazivu 
»administrator«, potem je najprej narobe to, da ste bili sploh 
pripuščeni k izpitu za naziv pisarniški referent, kar pa bi morali 
preprečiti predvsem sami, saj ste morali vendar delati prijavo za 
pripustitev k strokovnemu izpitu. Delo administratorja, za ka
terega je zahtevana popolna srednješolska izobrazba in se za
čenja s XVI. plačilnim-razredom, pa obsega samostojno vodstvo 
in organiziranje pisarniškega poslovanja v večjem obsegu v 
uradih in zavodih. Če opravljate tako delo, potem ste nepravilno 
razvrščeni pa tudi nepravi izpit ste delali. Ako pa ste zaposleni 
z računovodskimi in knjigovodskimi opravili, ali če celo vodite 
nekatere od teh opravil, potem pa bi morali biti razvrščeni v 
naziv računovodje in v XVI. plačilni razred. Seveda pa je treba 
spet ugotoviti, da v tem primeru tudi strokovni izpit ne ustreza, 
kajti za naziv računovodja je izpitni program drugačen kot za 
naziv administrator ali za naziv pisarniški referent. Tako je torej 
z vašo zadevo in poskusite presoditi sami, kakšno je dejansko 
stanje. Menimo, da bi bilo vsekakor prav, da vas zaposle pri 
delih, ki ustrezajo vaši šolski izobrazbi, kajti s tem se Vam 
omogoči tudi tej stopnji primerna razvrstitev, začenši s XVI. 

.plačilnim razredom. Opravljeni strokovni izpit sicer ni zaman. 
Toda vse kaže, da bo treba opraviti nov izpit, če je utemeljena 
razvrstitev v višji naziv in s tem v plačilni razred, za katerega 
sicer imate formalne predpogoje in morda ustreza temu tudi 
vaša zaposlitev.

Čestitamo vsem delovnim ljudem, zlasti borcem Iz NOV 
ob njihovem prazniku — 4. JULIJU — in priporočamo 
naše kvalitetne opečne izdelke

KOLEKTIV PODJETJA

»OPEKA« - BILJE

DEHVSK0 UPRAVLJANJE 28. JUNIJA 1957 ST. 27 J

Pt*£cf kongresom
ODKRITA BESEDA

Pod gornjim naslovom je »De
lavska enotnost« v svoji 24. šte
vilki dne 7. j.unija objavila na 
prvi strani članek B. F., ki 
obravnava odkrito besedo, ozi
roma. da se nekateri ne' upajo 
povedati resnice, ker se upra
vičeno 'boje posiedic. Morda bo 
prav, ako se sedaj ob kongresu 
delavskih svetov o tem še kaj 
napiše. Pa tudi o delavskih sve
tih samih.

Takoj v začetku moram ugo
toviti nerazveseljivo dejstvo: 
Odkrita beseda ni vedno in pov
sod zaželena in dobrodošla in 
se .jo ne sprejme dobrohotno. 
Mnogi člani v posameznih ko
lektivih in celo čia.ni delavskih 
svetov se večkrat bojij-o pove
dati resnico odkrito, ker običaj
no tam. kjer ta strah obstaja, 
nekaj .ni v redu. Že iz svotječas- 
ne razprave v »Veletekstilu«. pa

tudi drugod, smo lahko videli, 
da se boje povedati resnico celo 
višji usiužbenci, kaj šele podre
jeni. Marsikateri direktor ima 
še vedno nagibe diktatorskega 
vladanja v podjetju. Le malo 
prisluhnite razgovorom delov
nih ljudi v javnih lokalih, v 
trolejbusu, na mici in v par
kih, pa se boste prepričali, da 
gornja trditev drži. Ni samo 
eden, ki je zaradi svoje odkri
te besede občutil posledice zla
sti v materialnem pogledu. Pri
znati moramo, da se je zadnje 
čase delavsko samoupravljanje 
zelo uveljavilo. Ne verujem pa 
v to samoupravljanje v pod
jetju, katerega predsednik 
upravnega odbora mi je na 
vprašanje, kako deluje ta samo- 
uovavm' ana-rat, odgovoril: »Saj 
veste, direktor že tako vnaprej 
pripravi vse in mi — glasujemo.

AVGUŠTIN RAVBAR. IZ NOVEGA MESTA:

Upoštevajmo položaj
gozdnih in kmetijskih delavcev

Kaj pa hočemo? Se ne splača 
ugovarjati«.

Če se torej niti predsednik 
upravnega odbora ne upa pove
dati svojega mnenja, Itako naj 
se upajo potem ostali elani ko
lektiva? Vzemimo samo tako 
imenovano točkovanj e ob dolo
čanju novih plač in dopustov, 
kar so ponekod napravili za za
prtimi vrati in nima tisti, ki se 
mu :je zgodila krivica, nobene 
možnosti za pritožbo, saj niti n& 
zve, zakaj je bil sratoo točikoivan. 
Tu se gode vedno krivice in 
tudi protekcije! Tam. kjer je 
to točkovanje kolektivno — 
javno, do krivic in protekcij ne 
more priti.

Včasih tudi sindikalni funkci
onarji ne opravljajo svoje dolž
nosti pravilno, samo, da se kri
vica ne zgodi njim! Vem, ne 
boste verjeli tegale: - Poznam v 
Ljubljani podjetje, ki zaposluje 
približno 500 Ijud: in ima seve

da tudi svoj personalni odde
lek. V tarifnem pravilniku pa 
za ta oddelek ni predvideno in 
določeno nobeno službeno me
sto in seveda tudi ne prejemki. 
Čioveka, ki opravlja v tem od
delku administrativne posle 
sam, so označili kot administra- 
toria podrejenega obrata j.n se
veda je tudi plačan tako, kljub 
dolgoletni praksi in nad deset
letnem Službovanju v ' istem 
podjetju. Ali ne bi mogli tr
diti, da je najbrž to vzrok dej
stvu, da imenovani tu pa tam 
kako preveč zine. namesto bi 
molčal, kot večina drugih?

Trdno sem prepričam, da je 
kongres delavskih svetov važna 
prelomnica v samoupravljanju, 
O nalogah kongresa je bilo ve
liko napisanega. »DE« je celo 
■izdala posebno prilogo »Teze« o 
tem. Alko s0 vsaj delegati te 
teze prebrali, potem delo ne bo 
težko. Kongres bo svojo nalogo 
izpomil 100%! Prav gotovo bo

do zasedanja DS v bodoče bolj 
zanimiva, bolj stvarna jn resnh* 
Ko kandidat za člana DS pod-, 
piše svoij pristanek k Izvolitvi, 
ne sprejema s tem samo časti, 
marveč predvsem dolžnosti so
upravljanja podjetja, ki mu jih 
je kolektiv zaupal. Zato ni do
volj, da na zasedanjih samo se
di in kima, marveč se mora 
razprav tudi aktivno udeleževa
ti. To pa se — žal — ne godi 
povsod. Sa,m sem opazil, da se 
na zasedanjih DS aktivno ude
ležuje razprav komati dobra če
trtina članov DS. To ni v reda 
in prav. Tu bo kongres gotovo 
koristil in člane aktiviziral.

Prav gotovo lahko smatram d 
sedanji kongres v resnici za 
najvažnejši dogodek v mladi 
zgodovini našega delavskega 
samoupravljanja! Dobro mišlje
no odkrito besedo je treba 
upoštevati in jo dovoljevati in 
nihče ne sme imeti strahu po
vedati resnice kjerkoli. Prav 
talko pa seveda ne sme biti nih
če zaradi odkrite besede zapo
stavljen in prikrajšan za pre
jemke, ki jih s svojim delom 
zasluži. -o -k.

Kmetijsko gozdno gospodar
stvo Novo mesto združuje se
dem gozdnih in štiri kmetijske 
obrate. S priključitvijo posa
meznih obratov je bila pred 
delavski svet postavljena vrsta 
novih vprašanj. Ze upravljanje 
gozdarstva ni lahka stva.r, 
upravljati kmetijstvo pa je še 
veliko težje, sej si je treba pri
zadevati, da bo proizvodnja in 
storilnost nastla.

Pri nas smo že premostili za
četne težave, ki so' se pojavljale 
v obliki nerazumevanja, podce
njevanja in neKiaiiniteresiiranosta 
posameznih članov kolektiva za 
upravljanje. Danes lahko o or
ganih delavskega upravljanja 
govorimo samo pohvalno. Člani 
delavskega sveta ne glede na 
to, ali so delavci in uslužbenci, 
na zasedanjih živahno razprav
ljajo o vseh problemih ter 
tudi predlagajo nanaznovrstnej- 
še rešitve. Zaskrbljeni so, če 
podjetje ne dosega uspehov kot 
so ši jih spočetka: obetali.

Delo v gozdu je težko. Gozd
ni delavec je ves teden ločen 
od diružine in ostalega sveta, 
dela v vsakem vremenu, kuhati 
s; mora sam, dela dvanajst in 
več ur na dan in zato ni čudno, 
ds je gozdni delavec v zadnjih 
letih svoje zaposlitve zelo bole
hen. Naš delavski svet Skrbi za 
take delavce. Del sredstev iz 
sklada za samostojno razpolaga

nje je namenil za pomoč soci
alno ogroženim delavcem, pred
vsem tistim, ki imajo številno 
družino ali bolehajo že del j 
časa.

Mislim, da bi morali vendarle 
drugače urediti položaj gozdnih 
in kmetijskih delavcev glede 
pravic do otroškega dodatka. V 
rimskem času ne morejo delati 
toliko ur kot to predpisuje 
uredba, poleti pa delajo več kot 
osem ur.

Toda, naši predpisi-tega ne upo
števajo, Najti bi morali kake 
možnosti in to vprašanje zado
voljivo rešiti.« Takole so se zbrali delegati iz mariborskih in ptujskih podjetij po posvetovanju

MNENJA IN PREDLOGI
Okrajni sindikalni svet Maribor je pred začetkom 

kongresa delavskih svetov sklical posvetovanje delegatov 
iz mariborskih tn ptujskih podjetij. Posvetovanje je vo
dil predsednik sveta tovariš Ivan Gorjup. Iz razprave 
povzemamo nekaj najznačilnejših predlogov oziroma 
mnenj delegatov.

KOLEKTIV

POSAVSKIH RUDNIKOV 
LITIJA IN ŠKOFLJICA

ČESTITA RUDARJEM 
SLOVENIJE 

OR NJIHOVEM 
PRAZNIKU!

Delegat Matuš o obrti

Uslužnostni obrti manj
še družbene obveznosti

Socialistični sektor obrti je 
glede dajatev in"poslovanjasko
rajda izenačen z industrijo. To 
slabo vpliva na njegov položaj 
in .razvoj v primeri z zasebnimi 
obrtniki. Kongres bomo morali 
opozorit; na to pomanjkljivost.

Predpisi, ki urejajo razne da
jatve, bi morali uslužnostno 
obrt izločiti iz industrije ozi
roma proizvajalne obrti in ji 
predpisati manjše družbene ob
veznosti.

Delegat Ozim o skladu
za samostojno razpolaganje

Sklad, ki ni sklad
Materialna osnova je nedvom

no važen činitelj za razvoj de
lavskega upravljanja. Toda se
daj imajo delavski 'Sveti prema
lo možnosti samostojno razpola
gati s sredstvi, ki so jim načel

no prepuščene za samostojno 
razpolaganje.

Sklad za samostojno razpola
ganje na primer bremeni toliko 
predpisanih izdatkov, da se 
sprašujemo, zakaj se ta sklad 
sploh tako imenuje. Kongres bo 
moral najti ustrezno rešitev 
oziroma predlagati pristojnim 
organom, naj krepe materialno 
osnovo delavskih svetov.

Delegat Rakuša o storilnosti

Večja proizvodnost in 
donosnost - večja 
življenjska raven

Na,men kongresa je pregledati 
dosedanje uspehe in izmenjati 
izkušnje. Ob izmenjavi izkušenj 
bomo morali usvojiti tista nače
la, ki bodo temeljno izhodišče 
za izpopolnitev delavskega 
upravljanja. Razmislili bomo 
morali, kako ustvarjati in kako 
čimbolj smotrno porazdeljevati 
sredstva, ki so namenjena druž

bi, komuni in kolektivu. Naj
važnejša naloga nas vseh je 
vsekakor razmisliti, s čim naj 
bi povečal; donosnost in pro
izvodnost dela kot osnovi za 
povečanje življenjske ravni.

Delegat Rebernak 
o odgovornosti organov 
upravljanja

Več odgovornosti 
za gospodarjenje

Uveljavljena delitev dohodka 
bo nedvomno še bolj zaostrila 
vprašanje smotrnega gospodar
jenja. In to je tudi prav. Pod
jetje ne bi smelo imeti neiz
koriščenih proizvodnih sredstev, 
kajti tudi zanje mora plačati 
obresti in to zmanjšuje dohodek 
podjetja in kolektiva. Stremeti 
moramo, da bi neizkoriščena 
osnovna sredstva posredovali ti
stim kolektivom, ki jih potre
bujejo.

Delegat Dužovec 
o demokraciji in disciplini

... disciplina 
v izpolnjevanju

Zdi se mi, da se je v proiz
vodnem procesu ponekod le

preveč razvila demokracija ozi
roma, da nekateri demokracijo 
napak razumejo. So primeri, ko 
vodja proizvodnje delavcu ne
kaj naroči, toda ta razmišlja 
ali naj naročilo izpolni ali ne. 
Takšen odnos in takšno pojmo
vanje demokracije v proizvod
nji. kjer mora v resnici vladati 
le disciplina, škoduje rasti pro
izvodnje in rasti storilnosti. Ra
zen tehnične opreme in organi
zacije dela je tudi disciplina 
eden od činiteijev, ki vplivajo na 
proizvodnjo.

ZA PRAZNIK 
DNEVA BORCEV 

ČESTITAMO VSEM 
DELOVNEMU 
LJUDSTVU!

MERCATOR 
4 LJUBLJANI

Kratek oris zgodovine
delavskega gibanja na Slovenskem od 1869 do 1914
Razen sredstev preganjanja so 

oblasti in meščanske stranke uporab
ljale tudi politična sredstva — šir
jenje nacionalizma in krščanskega 
socializma med delavstvom.

Krščamki socialisti so se na Slo
venskem v začetku energično oprijeli 
posla. L. 1904 so celo organizirali 
stavko kovinarjev na Jesenicah. Ven
dar so se kasneje izogibali podob
nih akcij in njihov vpliv je bil ome
jen: niso mogli skriti, da so le po
možna organizacija za meščansko 
stranko.

Tudi se je borbenost delavstva ši
rila in naraščala preko glav krščan
skih socialistov in celo socialdemo
kratov, k čemur so prispevali dogodki 
v letih 1805—1907. Ruska revolucija 
1. 1905 je našla močan odmev sredi 
evropskega proletariata in je vpliva
la prav tako na slovensko delavstvo. 
Ravno tedaj je borba za. ena
ko in splošno volilno pravico vsto- 

, pala v odločilno fazo* — Shodi in 
ulični obhodi se niso vršili samo na 
Dunaju, v Pragi, Budimpešti, nego 
tudi v Ljubljani, Trstu. Trbovljah, Za
gorju, Celju, Mariboru. Na ulice, je 
stepal proletariat, grozila je general
na stavka. Pod pritiskom ljudstva in 
iz drugih političnih računov je bil ce
sar Fi-anc Jožef novembra L 1905 pri
siljen napovedati volilno reformo.

France Klopčič

Januarja 1. 1907 je volilna reforma 
postala zakon, a 11. maja 1907, pred 
50 leti, so se vršile prve splošne vo
litve v parlament Avstrije. To je bila 
zmaga delavskega razreda. Njej je 
sledil tudi uspeh pri volitvah. Na 
češkem, v nemški Avstriji, v Trstu 
je socialdemokracija pridobila yeliko 
število glasov in pomembno število
poslancev,

V vod_stvu socialne demokracije ta 
zmaga ni privedla k revolucionarnim 
zaključkom. Nasprotno, kali reformiz- 
ma, ki so pognale že konec pretek
lega stoletja, so dobile novo hrano — 
meščanski parlamentarizem. Kakor 
piše tov. Kardelj, splošna in enaka 
volilna pravica je postala za socialno 
demokracijo »samo sebi cilj«, name
sto da bi bila »samo eno od sredstev 
za mobilizacijo množic.«

Slovenska socialna demokracija se 
je volitev udeležila, vendar ni prido
bila nobenega mandata. V slovenskih 
volilnih okrožjih — razen Ljubljane 
— so prevladoval; kmečki volivci. 
Število delavcev je sploh bilo majhno. 
Ker pa vpliv ščetine demokracije m 
segal preko me; tovarne ali rudnika, 
so kmečki g! a o vi šli SLS.

Značilno za to dobo je bil javni in 
oficialni pristop pisatelja-Ivana-Can

karja k socialni demokraciji. Prav 
pred 50 leti je sprejel njeno kandi
daturo za poslanca v litijsko-višnje- 
gorsko-radeškem volilnem okraju, 
kjer je pravzaprav bil le en pomem
ben industrijskih center, premogov
nik Zagorje. Ivan Cankar je dobil 
več glasov kot voditelj socialdemo
kratske stranke Etbin Kristan v 
Ljubljani. Izvoljen ni bil. Pisatelj, ki 
je dosegel priznanje in ugled, je svo
je pero služenja resnici in svoj mo
ralni kapital med slovenskim ljud
stvom oddal na razpolago delavstvu, 
ker je v delavskem razredu videl no
vo in edino sposobno družbeno silo, 
da Slovencem prinese socialno in na
cionalno osvoboditev. Ivan Cankar je 
svoj korak storil premišljeno in pre
tehtano in ga mnogokratno uteme
ljeval. Kakor je pisal, je do tega 
sklepa prišel po teoretičnem spozna
nju razvoja družbe. Obenem je odo
braval narodnostni program social
demokracije: zedinjena Slovenija in 
popolna teritorialna narodna avtono
mija. Svojemu izboru je Cankar ostal 
zvest do konca svojih dni.

Razvoj političnih dogodkov v Av- 
stro-Ogrski in na Balkanu, posebno 
še za časa balkanskih vojn je v na
slednjih letih zaostril narodnostne 
boje. Mezdni in politični boji delav
stva so se prepletali z bojem za na
rodne pravice, za narodnostno uve
ljavitev. _ _‘

Slovenska socialdemokracija je bi
la prisiljena, da na strankinem zboru 
1 1909 po narodnostnem vprašanju
sprejme resolucijo, znano pod ime
nom tivolska. V njej se Jugoslovan

ska socialno demokratična stranka 
izreka za narodno avtonomijo, to je 
za samoupravo naroda v njegovih 
narodno-kulturnih zadevah, kar je 
istovetno z idejo avstro-marksi sta 
Rennerja in nasprotuje teritorialni 
avtonomiji. Obenem proglaša, da štir
je jugoslovanski narodi — Slovenci, 
Srbi, Hrvati in Bolgari — Ife fiktiv
no živijo samostojno življenje, da 
pomenijo le elemente, ki naj ustva
rijo nov združen enoten narod Jugo
slovanov s skupnim jezikom in pra
vopisom.

Kakor vidimo, pomeni tivolska re
solucija v primerjavi z brnskim na
rodnostnim programom avstrijske 
socialdemokracije iz leta 1899 korak 
nazaj,1* ker omejuje narodno avtono
mijo na narodno kulturne zadeve, in 
se odpoveduje teritorialni avtonomiji 
naroda. Pomeni pa prispevek v pro
pagandi združenja jugoslovanskihna- 
rodov, čeprav si to združitev pred
stavlja zopet na nerealnih temeljih 
»nacionalno-avtonomnega kulturnega 
življenja«. V tej ideji je šla tako da
leč, da je kratkomalo zanikala slo
venski narod, njegovo družbeno for
miranje, njegovo politično rast, nje
govo samostojno kulturo. ■ S tem pa 
je storila uslugo avstrijski reakciji, 
se izločila iz aktivne slovenske nacio
nalne politike in jo prepustila na- 
ci ".alisitom in laži-nacionalistom.

4 L. Čarni piše v »Tribuni« za 
marec 1957 L, da je tivolska resolu
cija pozitiven korak naprej, kar je 
zelo zmotno in nekritično.

(Nadaljevanje prihodnjič)
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Bliže proizvajalcu
V metodi dela delavskih sve

tov je več problemov, o katerih 
bo moral roči kongres svojo be
sedo, na primer glede komisij. 
Mnenja glede komisij delavske
ga sveta so deljena. Te so po
svetovalni organ delavskega 
sveta in naj bi ne imele nika
kršne moči, da bi one same do
končno odločale. Izsledki komi
sije naj bi bili le priporočilo 
delavskemu svetu. Če komisije 
tako delajo, lahko sila veliko 
pomagajo delavskemu svetu, da 
najde . najkoristnejšo rešitev. 
Pogosto se dogaja, da ustanovi 
delavski svet komisijo, ki se 
neposredno meša v delo uprav
nega vodstva podjetja. S tem 
se zmanjšuje odgovornost upra
ve podjetja, ki potem, če je kaj 
narobe, prevrže vso odgovor
nost na delavski svet. češ, saj je 
delavski svet tako sklenil.

Običaj je tudi, da imenujejo 
v komisije delavskega sveta 
uslužbence, ki s= po svoji za
dolžitvi ukvarjajo z določenim 
vprašanjem. Dogaja Pa se, da 
imajo potem oni glavno bese
do v komisiji, da sprejme ko
misija njihove predloge, češ, 
oni to najbolje vedo in rezul
tat tega je, da sklepa delavski 
svet o predlogu, ki ga je dal 
aparat podjetja. Če je predlog 
dober, ni to nič napačnega, ven
dar b; biro koristneje za uve
ljavljanje delavskih organov 
upravljanja, da bi uslužbencev 
s sektorja', ki naj ga prouči ko
misija, ne imenovali v komisije 
delavskega sveta, marveč naj 
komisija sama pokliče uslužben
ce, ki naj poročajo, pripravijo 
gradivo itd... predloge za zase
danje delavskega sveta pa naj 
sestavi po svoji presoji.

PISMO IZ GOZDNEGA GOSPODARSTVA BLED

Sedaj vemo
o čem naj razpravljamo in odločamo

Kadarkoli se je pred petimi 
leti sestal delavski svet Gozd
nega gospodarstva Bied, skoraj 
nismo vedeli, o čem naj govo
rimo in o čem odločamo. Pri
stojnosti organov upravljanja 
nam še niso bile povsem jasne. 
Danes pa so zasedanja pcvsem 
drugačna, bolj živahna. V raz
pravah sodelujejo domala vsi 
člani. Delavski svet pozna polo
žaj podjetja in zato delavci laže 
razpravljajo o vseh stvareh in 
ne potrujejo sklepov, ki bd jih 
nekdo pripravil vnaprej.

Seveda pa Ima delavsko 
upravljanje gozdarskih podjetij 
tudi svoje posebnosti. To so 
Podjetja, ki združujejo delavce, 
raztresene na raznih deloviščih, 
razen tega pa Gozdno gospodar
stvo združuje tudi razne panoge 
kot gradbeništvo, avtoprevoz- 
n.štvo itd.

Delavski svet gozdnega go
spodarstva Bled in ves kolektiv 
je že večkrat razpravljal o usta
novitvi svetov v večjih delov
nih eno-tah. Bo temeljitih raz
pravah pa je prevladalo mnenje, 
da je dovolj, če člane delavskih 
svetov volimo samo po posa
meznih delovnih enotah.

Ze do sedaj smo si prizade

vali skrbeti za splošno in stro
kovno izobrazbo članstva. V 
preteklem letu srno priredili 
poseben seminar, ki so ga obi
skali člani delavskega sveta in 
se seznanili z glavnimi načeli 
našega gospodarskega sistema. 
Tak seminar je potreben tudi 
za nov delavski svet.

Resno oviro boljšemu gospo
darjenju pa predstavlja razme
toma ozka materialna osnova, 
majhen del sredstev, s katerimi 
kolektiv samostojno razpolaga. 
Upamo, da bodio predpisi v bo
doče drugačni. V zadnjih dveh 
letih je proizvodnja precej po- 
rastla. Nadaljnje povečanje 
proizvodnje pa bo mogoče le ob 
koreniti spremembi dosedanje
ga dodeljevanja obratnih kredi
tov in investicij. Storilnosti ne 
bo mogoče povišati brez meha
nizacije. Povečati gospodarski 
plan podjetja z zaposlitvijo no
vih delavcev, preiplačevanjem 
pogodbenih voznikov • itd., ne 
pomeni hkrati tudi dvigati sto
rilnost.

Sezonski zaposlitvi delavcev 
se prav gotovo ne bomo mogli 
nikoli povsem izogniti, zato bo 
treba skrbeti, da se bodo ie-ti 
vsako leto vračali na ista delo
višča. J.B.

Katere sklepe upravne
ga odbora sme razve

ljaviti delavski svet
Upravni odbor je izvršni' or

gan delavskega sveta, ima pa 
z zakonom in internimi predpisi 
podjetja tečno določena poobla
stila, o katerih stvareh lahko 
sam sklepa in katere sklepe 
mora potrditi delavski svet. Na
staja vprašanje, ali sme delav
ski svet razveljaviti vsak sklep 
upravnega odbora, ali naj le 
naroči upravnemu odboru, naj 
stvar še enkrat prouči.

To se dogodi v takih prime
rih, lro delavski svet pooblasti 
upravni odbor, da sam razpo
laga n. pr. s skladom za samo
stojno razpolaganje do določene 
višine. V takih primerih delav
ski svet ne bi mogel razvelja
viti odločitve upravnega odbora, 
ker je upravni odbor sklepal v 
mejah pooblastil, ki mu jih je 
delavski svet že dal. Potemta
kem bj bila ta »nadrejenost« 
delavskega sveta nad upravnim 
odborom dvojna: za vprašanja, 
pri katerih bi delavski svet 
lahko razveljavil sklep uprav
nega odbora in druga, ob kate
rih bi smel delav-ski svet le na
ročiti upravnemu odboru, naj 
vso zadevo še enkrat prouči.

če bi upravni odbor stalno 
posloval in prvbomb delavskega 
sveta ne bi upošteval, naj bi 
ga delavski svet razrešil.

Podobno je z odnosom med 
direktorjem in upravnim odbo
rom. Tu se pojavi še ta razlika, 
da-je direktor po zakonu dolžan 
zadržavi uresničitev nezakoni
tih sklepov. Sicer pa glede obo
jega stališča še niso izkristali
zirana in bo to vsekakor važna 
točka rzaprav kongresa delav
skih svetov.

Organi upravljanja naj 
obirajo predloge in 
pritožbe delavcev

"Če ima delavec kakšno Pri
tožbo glede plače, ali drugih 
stvari, ki izvirajo iz delovnega 
razmerja, ali če b,j rad kaj 
predlagal za izboljšanje proiz
vodnje, dostikrat ne ve, kam' 
naj bi se obrnil. Najpogosteje 
se obrača na svojega mojstra 
ali pa na sindikat. Če odgovora 
ne dobi. če se zadeva dolgo vle
če, izgubi vero in se več ne za
nima. 7,a.vse te stvari bi se mo
rali zanimati delavski organi 
upravljanja, in to ne šele ta
krat, ko se delave: proti odloč
bi upravnega vodstva pritoži na 
upravni odbor in potem proti 
sklepu upravnega odbora na 
delavski svet.

Te stvari danes še niso ureje
ne in bi morali delavski organi 
upravljanja sami zbirati vse 
predloge in pritožbe ter poskr
beti. da bodo pravi čas rešene 
in da bo delavec o tenrftudi ob
veščen. To naj zahtevajo od 
upravnega vodstva podjetja. 
Delavci bodo potem vedeli, da 
je nekdo, ki se zanje zanima.

Določimo postopek pri 
odpoklicu posamemiih 
članov delavskih orga

nov upravljanja
Dogodi se, da so izvoljeni v 

delavski svet ali upravni odbor 
ljudje, ki se ne zanimajo za de
lo, ali pa. ki po svojem vedenju 
ali prepričanju ne spadajo v 
organe delavskega upravljanja. 
Zakon sicer dopušča, da se take 
člane razreši, ne predvideva pa 
postopka, kako se lahko to na
pravi. Včasih delavski svet sam 
sklepa o razrešitvi posameznega 
člana delavskega sveta, kar pa 
ni prav, Saj bi ga moral odpo
klicati tisti, k; ga je izvolil. 
Vsekakor bo moral kongres te 
stvari točneje določiti in poeno
staviti.

Razen tega je še odprto vpra
šanje plačevanja članov delav
skega sveta. Ponekod so že za
čel.; izplačevati sejnine, ali pa 
sklicujejo zasedanja delavske
ga sveta med delom. Skoraj 
pravilo pa je že. da zasedajo 
komisije delavskega sveta med 
delom. To pomeni, da so člani 
delavskega sveta plačani tako 
kot za delo v proizvodnji. Vse 
to se v osnovi razhaja z načeli 
naše socialistične demokracije, 
ker le-ti izgubljajo svojo glav
no moč, da vzamejo večino' 
družbenih funkcij iz rok plača
nega aparata.

To je le nekaj vprašanj meto
de dela delavskih organov 
upravljanja, že ta pa kažejo, 
kako obsežne naloge stoje- pred 
kongresom delavskih svetov 
Jugoslavije.
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jeseniške železarne

DELEGAT IZ NOVE GORICE, VELJKO ’ JELASKA:

Perspektivni plan
o razvoju železniških delavnic je potreben

Delegat Veljko Jelaska

»Železniške delavnice in sploh 
železniška podjetja smo začeli 
delavci upravljati pozneje kot 
drugje, kot veete šele leta 1954, 
zato tudi nimamo takšnih izku
šenj o upravljanju kot delavci 
v ostalih panogah.

Na področju goriškega okraja 
deluje dvoje r.-menskih želez
niški podjetij in sicer: Podjetje 
7,a vzdrževanje proge in Pod
jetje za popravljanje voz in 
strojev. Razen tega sej seveda tu 
še druge enote železniškega 
transportnega podjetja, kot po
staje od Podbrda In Štanjela 
ter do Ajdovščine in Kurilnica 
Gorica.

Ker sta podjetji namenskega 
značaja, opravljata delo za Ju
goslovanske železnice in le izje
moma ter v majhnem obsegu za 
druga podjetja. Zato tudi ne 
moreta kolektiva sama odločati

ING. MIRAN MEJAK, DELEGAT IZ NAFTE — LENDAVA:

Stroški za izobraževanje
naj bremenijo sredstva podjetij

Predkongresni sestanki ko
lektivov so bili v murskosobo
škem okraju živahni in v glav
nem dobro pripravljeni Zbo
rovalci so večidel povsod raz
pravljali o dobrem in slabem

OB ZASEDANJU ZVEZN E LJUDSKE SKUPŠČINE

Prednost tistemu
kar nam bo najhitreje rodilo sadove

(Nadaljevanje s 1. strani)
Industrija glavna nosilka pove
čanja dohodkov v vsej državi in 
glavna nosilka akumulacije. 
Medtem ko se je industrijska 
Proizvodnja povečala v primerja
vi z letom 1939 na 266*/», je kme
tijska proizvodnja v glavnem ko
maj dosegla raven predvojne 
Proizvodnje. V letih 1957 do 1961 
bo potrebnih 130.006 kvalificiranih 
In približna 50.000 visokokvalifi
ciranih delavcev, toda iz sedanjih 
strokovnih šol prihaja vsako leto 
le 18.000 do 20.000 delavcev, v In
dustrijo pa se vključi samo okoli 
12.000 visokokvalificiranih delav
cev na leto. Letno potrebujemo 
torej okoli 36.000 novih kvalifi
ciranih delavcev. V nekaterih in
dustrijskih panogah pa nimamo 
sploh nobene inaustrijske šole* 
kjer hi lahko izobraževali bodo
či kader.

3. Analize o ’ dosedanjem raz
voju industrije kažejo, da bi 
lahko v obstoječih zmogljiiviastih 
dosegli še za 30*/» večjo proiz
vodnjo, seveda če b; delo bolje 
organizirali in podjetja bolj 
redno preskrbovali z električno 
energijo in surovinami.

Pred vojno je znašal delež 
Industrije v narodnem dohodku

Nabiralci zdravilnih 
zelišč

V tem tedna nabirajte:
CVETJE: belega trna ali gloga, 

bezga osutega, mačjih tačic, 
rdeče deteljice, male marjeti
ce in Upe.

LISTJE: šmarnice, ozkollstnega
trpotca, pekoče koprive, la
puha, gozdne jagode, pelina, 
slezenovca, breze in melise. 
Vse liste nabiramo brez pec
ljev!

RASTLINO: krvavega mlečka,
materine dušice, ženiklja, gos
je trave, navadne plahtice ali 
kribske rese, njivske mačehe, 
njivske preslice, kurjih črevc 
to zdravilnega letičnika.

UUBJE: krhllke.
KORENINE: baldrijana, šmarnice
ln ženiklja.
SE ME: jesenskega podleska.
SUHE GOBE — JURČKE — odku

puje GOSAD DO 1 najvišjib 
dnevnih cenahl

Cene lahko dobite pri vaši kme
tijski zadrugi aU pa pri GO
SAD, Ljubljana. Prečna ul. 4.

samo 26”/», delež kmetijstva 
in gozdarstva pa 53°/o. Sedaj pa 
je delež industrije v narodnem 
dohodku naraste! na 45,69/e. Do
sežena stopnja razvoja industri
je nudi torej nadaljnje možnosti 
za njeno, naraščanje. Imamo 
namreč znatne rezerve v zmog
ljivostih, ki bi jih lahko izko
riščali. S sodelovanjem, večjo 
delovno storilnostjo, znižanjem 
materialnih stroškov, z zmanj
šanjem izgub, predvsem pa z 
boljšo organizacijo deila bi 
lahko dosegli - velike uspehe v 
povečanju proizvodnje.

Takšen objektivni položaj v 
okviru gospodarske politike to
rej zahteva, da v bodoče v pr
vi vrsti rekonstruiramo in 
moderniziramo že obstoječa 
podjetja, investicije pa vlagamo 
za razširitev energetskih osnov, 
proizvodnjo reprodukcijskega 
materiala, za zgraditev podjetij, 
ki nam bodo omogočila povečati 
obseg blagovne izmenjave s tu
jino, da bi izboljšali našo pla
čilno bilanco, za zgraditev pod
jetij, ki so potrebna za nadalj
nje in hitrejše napredovanje 
kmetijstva, predelovanje kme
tijskih proizvodov, za nadaljnji 
razvoj prometa in gradbeništva 
in tistih podjetij, ki nam bodo 
omogočila hitrejšo to večjo pro
izvodnjo blaga za široko po
trošnjo.

V resoluciji o bodočem raz
voju industrije je rečeno:

»V perspektivi je glavna na
loga polno izkoriščati razpolož
ljive zmogljivosti v celoti, v 
vseh oblikah, to je količinsko, 
po izbiri, kakovosti in stopnji 
obdelave, ob povečanju delovne 
storilnosti ib znižanju proizvod
nih stroškov. To pomeni, da bi 
bile praviloma kakršnekolf in
vesticije v osnovna sredstva 
upravičene samo v primeru, če 
razpoložljive zmogljivosti v ce
loti ne morejo več zagotoviti 
potrebnega obsega in določene 
proizvodnje ... Pbav tako mora

biti načelo ekonomičnosti in 
upravičenosti dosledno uveljav
ljeno tudi za same rekonstruk
cije.

Resolucija posveča tudi po
sebno podomost avtomatizaciji 
posameznih tehnoloških opera
cij, ki naj bi jo uveljavili pred
vsem v primerih množične in 
nepretrgane proizvodnje.

V resoluciji o perspektivnem 
razvoju gradbeništva pa je re
čeno, da je eden glavnih po
gojev za hitrejši lin skladen raz
voj gospodarstva postopno uve
ljavljanje sodobnega sistema 
graditve. V delih visoke gradnje 
bomo lahiko prešli na uporabo 
večje mehanizacije šele, če bo
mo prej povečali industrijsko 
proizvodnjo kakovostnih in po 
izb-ini bogatih gradbenih potreb
ščin in elementov za graditev. 
Proizvodnja teh potrebščin 
ustvarja nove pogoje za moder
nizacijo in pospeševanje, s tem 
pa tudi za pocenitev gradbenih 
ded.

Pogoji za prehod na sodoben 
način graditve so torej: mo
dernizacija in povečanje indu
strijske proizvodnje vsega gra
diva in elementov za graditev, 
povečanje mehanizacije gradbe
ne obrti kakor tudi samih grad
benih dei ter izšolana e stro
kovnih delavcev inženirskega in 
tehničnega kadra.

Skupščinski resoluciji o raz
voju industrije in gradbeništva 
predstavljata predvsem točno 
naštete naloge, ld jih mora re
šit: perspektivni plan, sta torej 
dokumenta, na osnovi katerih 
bo sc tavljen perspektivni plan, 
ki ga bodo sestavljali pristojni 
organi. Iz obeh resolucij veje 
osnovna misel, da je treba v 
bodoče vlagati sredstva v tiste 
objekte, ki so s stališča celot
nega jugoslovanskega gospodar
stva najbolj gospodarnostih in 
najbolj potrebni.

Ing. Miran Mejak

delu delavskih svetov, o eko
nomski osnovi uporabljanja, 
tehniki dela, vzgoji itd. Iz teh 
analiz so izluščeni tudi posa
mezni pi-idlogi za izpopolnitev 
predpisov.

Kolektivi predlagajo, da. bi 
mandatno dobo delavskih sve
tov podaljšali na dve leti V 
predpisih naj bi točneje dolo
čili pristojnost organov samo

upravljanja. Zbornice in zdru
ženja bi morale tudi odločneje 
posegati v reševanje načelnih 
vprašanj te imeti moč, da bi 
člani sklepe izpolnjevali. Seve
da pa organov zbornic in zdru
ženj poslej ne bi smeli sestav
ljati v glavnem le direktorji 
podjetij.

Tudi način sprejemanja v 
službo bi morali spremeniti. To 
važno opravilo ne bi smeli pre
puščati samo upravniku pod
jetja, temveč bi moral o teh

......  stvareh, predvsem v manjšem
podjetju, odločati organ uprav- 
ijanja. Z zakonom naj bi tudi 
določili izvolitev namestnika 
predsednika delavskega sveti 
in upravnega odbora. Zbore 
proizvajalcev pa naj bi izvolili 
tudi pri občinah, kajti s tem 
bi izboljšali ednose med občino 
in podjetjem, ki so v večini 
primerov slabi, in pospešili raz
voj komun kot gospodarskih 
enoti

■ Stroške za usposabljanje čla
nov delavskega sveta, za nji
hovo izobraževanje naj bi iz
plačeval; iz sredstev kolektiva. 
Na drug način bo b težko 
najti sredstva za seminarje, ki 
trajajo več tni. Ce ljudem ne 
nadomestimo zaslužka, to pre
prečuje udeležbo na seminarju. 
Delavskemu gospodarjenju pa

bi morali posvetiti tudi več po
zornosti v naših šolah in o tem 
govoriti pri predavanju raznih 
predmetov.

Znana je ugotovitev, da se
zonski delavci navadno ne ka
žejo tistega interesa za razvoj 
podjetja kot, stalni delavci. To
da tudi ti imajo pravico uprav
ljanja, saj vendar delajo Prav 
bi bilo, če bi z zakonom dolo
čili, da v podjetjih, kjer zapo
slujejo sezonske delavce, iz
popolnijo delavske svete z iz
voljenimi predstavniki tistih 
delavcev, ki .se zaposlijo v se
zoni.

o obsegu proizvodnje, saj sta 
odvisna od naročil železniških 
in transportnih podjetij. To 
omejuje njuno samostojnost in 
vpliva tudi na delavsko uprav
ljanje. Kupca res ni treba 
iskati, toda to je tudi slabo, ker 
kolektiva sama ne odločata o 
obsegu proizvodnje in tudi pri 
določanju cen ne moreta samo
stojno - ravnati.

Prav zaradi takšne organiza
cijske povezanosti zmogljivosti 
obeh podjetij niso poino izkori
ščene in dostikrat nastajajo mot
nje, ko zaradi znižanja plana ne 
moreta racionalno izkoriščati 
zaposlene delavce.

Skupnost jugoslovanskih že
leznic, oziroma Generalna di
rekcija, ' doslej ni sestavila per
spektivnega plana o raevoju že
lezniških delavnic. Včasih sli
šimo trditve, da zmogljivosti 
železniških delavnic, v prvi vr
sti delavnic za popravilo želez
niških. voz, presegajo potrebe 
jugoslovanskih železnic. Vendar 
o tem ni nobenih točnejših ana
liz. To najbrž ne drži, saj po
pravljajo železniške vagone tu
di druga podjetja, ki nimajo nič 
skupnega z železnico.

Zdi se nam potrebno, da Ge
neralna direkcija železnic ven
darle točno analizira potrebe in 
resnično zmogljivost sedanjih 
delavnic ter sestavi perspektiv
ni plan o njihovem razvoju. 
Plan bi moral določati, katere 
delavnice naj bi ostale, oziroma 
se razvijale naprej, katere pa 
naj bi postopoma preusmerili na 
drugo proizvodnjo. Razen tega 
bi moral tudi določati, katera 
dela naj bi te. delavnice oprav
ljale, in katera naj bi prepustili 
neželezniškim podjetjem. Do
kler ne bo to storjeno, se bo še 
dogajalo, da ne bodo imela po
samezna namenska železniška 
podjetja dovolj dele in bodo nji
hove zmogljivosti neizkoriščene. 
To pa. bo povzročalo motnje ki 
sem jih že prej omenil.«

♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦»♦♦»♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦»♦»»♦»♦»»»♦♦♦♦»♦♦♦♦♦♦»♦♦♦♦♦♦♦♦e«

K našemu skupnemu prazniku vam iskreno čestitamo 
to želimo še boljših uspehov v nadaljnjem delu.

Zahvaljujemo se delovnemu kolektivu rudnika VELE
NJE, upravnemu odboru, tovarišu direktorju in ing BajA 
cerju za izkazano materialno pomoč.

Upravni odbor

PREMOGOVNIKA
PODGORCI-VIČflNCl

UPRAVNI ODBOR

RUDNIKA
RJAVEGA
PREMOGA
TRBOVLJE - ERHSTHIK

čestita vsem rudarjem 
ob rudarskem prazniku 
in dnem borcev
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Z bakrom vrtamo 
steklo

Luknje v steklo ni treba 
vedno vrtati z diamantom. 
Namesto tega lahko s pri
dom uporabimo baker. Za 
to delo pa je najbolj pri
kladen vertikalni vrtalni 
stroj. Tik preden začnemo 
z vrtanjem točno označi
mo mesto, kje bomo ste
kleno ploščo prevrtali. Na
to na označeno mesto na

tresemo zmes korundovega 
prahu in terpentina. Ce 
terpentina nimamo'pri ro
ki, si lahko pomagamo s 
petrolejem. Zdaj šele zač
nemo z vrtanjem. Počasi 
spuščamo bakreno palčico 
na stekleno površino. Med 
vrtanjem moramo stalno 
dvigati in spuščati bakre
no palico, da bi lahko na
tresli novega korundovega 
prahu.

Pravzaprav stekla s sa
mim bakrom ne vrtamo, 
ker je baker premehak. 
Služi nam le kot nekakšen 
posrednik, oziroma nosilec 
drobnih delcev korundove
ga prahu. Ti delci se pri 
vrtanju zabadajo v baker 
in tako nastane na povr
šini veliko trenje, zaradi 
katerega lahko stekleno 
ploščo tudi vrtamo.

Število vrtljajev v minuti 
naj ne bo večje od pet sto, 
bakrena palčica pa naj . bo 
dolga 70 do 80 mm.

Stekleno ploščo, ki je de
bela 4 ali 5 mm, lahko iz
vrtamo v 20 minutah.

Preprosto grlo. 
za žarnice

Za baterijsko razsvetlja
vo navadno uporabljamo 
zelo majhno žarnico, za ka
tero pa le težko dobimo 
primerno grlo.
Za podstavek bomo upo
rabili kos tanjše deščice. 
Grlo pa si bomo izdelali iz 
daljše bakrene žice in to

tako, da bomo žico eno
stavno ovili okoli kovin
skega dela žarnice. Prosti 
del žice bomo zvezali z 
ehim polom baterije. Dru
gi pol baterije pa je treba 
zvezati s kovinsko plošči
co.^ ki smo jo pritrdili na 
deščico. Ta ploščica mora 
biti narejena tako, da se 
lahko nanjo nasloni grlo

v__________________ __v

Za embalažo porabimo veliko pločevine (večji del jo moramo 
uvažati). To seveda bremeni našo plačilno bilanco. Nikar se ne 
čudimo, če stanejo živila, vložena v konzervne škatlice, včasih 
komaj četrtino toliko, kolikor smo plačali za konzervo. Tedaj, 
ko bomo uporabljali za izdelavo embalaže še v večjem obsegu 
aluminijevo pločevino, bodo konzerve cenejše. Prizadevajmo si, 
da bo to čimprej, saj imamo surovin doma na pretek in temelji 
za pridobivanjem in predelovanjem boksita, glinice in alumini
jevih zlitin so že položeni. (Na sliki vidimo izdelke kovinske 

embalaže tovarne »Saturnus« v Ljubljani).

LESENA EMBALAŽA
STROJI IN STROKOVNJAKI

Če upoštevamo, kako veli
kega pomena je za prehrambe
no industrijo primerna emba
laža in če vemo, da se proiz
vodnja lesnih zabojev v zad
njih letih ni premaknila z mrt
ve točke, potem se bomo prav 
gotovo vprašali, kje so vzroki, 
da nismo v tem pogledu napra
vili odločilnega koraka naprej. 
Predvsem nimamo v naši drža
vi takih strokovnjakov, ki bi 
se baviii posebej z embalažo, 
ki bi to problematiko prouče
vali in ki bi bili hkrati spo
sobni, da bi svoje zamisli tudi 
praktično uresničili. Podjetja 
se večkrat pojavljajo z zelo 
skromnimi željami, ki jih stro- 
iyvnjaki le s težavo uresniču
jejo. Mnogi proizvodni organi
zacijski problemi so tesno po
vezani z izkustvi, ki so jih na 
tem polju dosegli v tujini. Ta
ko smo več ali manj pozabili 
na montažno embalažo. Med 
redkimi podjetji, ki so se lotila

proizvodnje te vrste embalaže, 
je zagrebško podjetje »Norma«. 
V tem podjetju so patentirali 
neke vrste zložljivih zabojev. 
Pri polnjenju zaboja ni nobe
nih težav, saj je' ta praktičen 
in' enostaven.

Toda kvalitetna in ekonomič
na proizvodnja zabojev je tudi 
odvisna od surovine, natančne
ga dela itd. Če izdelujemo 
zaboje iz surovega ali polsuro- 
vega materiala, potem se kaj 
rado zgodi, da pride zaradi po
znejšega sušenja do nepravil
nih oblik, zaboji pokajo ali pa 
nastane hrapava površina. Pri 
predelovanju surovega mate
riala pa pride še do večjih na
pak. Na ta način postaja pro
izvodnja dražja, poleg tega pa 
zaboji, niso dovolj odporni. Za
radi tega je treba, da v sušil
nicah les preje osušijo, tako 
da ima 12 % vlage. V proiz
vodnji naše embalaže pa je

prav tu velika raznolikost. In 
posledica — zaboji so slabe 
kakovosti

Če bi merili deščice na ne
kem zaboju, potem bi z začu
denjem ugotovili, da so velike 
razlike v dolžini, debelini in 
širini. Zakaj je temu tako? Na
še zabojarne so opremljene z 
zastarelimi, za natančno obde
lavo neprikladnimi stroji in 
zato ni nič čudnega, če so de
ščice debelejše, širše ali daljše 
kot je predpisano. Našim zabo- 
jarnam manjka tudi strojev za 
sestavljanje posameznih delov 
zabojev itd.

Razvoj lesne embalaže je tes
no povezan z razvojem naše 
industrije in trgovine. Kakšnih 
večjih in pomembnejših uspe
hov pa ne bomo mogli pričako
vati vse dotlej, dokler ne bodo 
naše tovarne dale embalažni 
industriji tistih strojev, ki jih 
nujno potrebuje.

ste pločevin©, ki jo največ po
trebujemo. V embalažni indu
striji ima porhembno mesto 
aluminij. Z novo tovarno v 
Kidričevem in z manjšimi to
varnami za polizdelke, se od
pirajo precejšnje možnosti raz
voja sodobnejše embalaže.

Gotovo pa je, da se bo men 
rala naša kovinska predelovalna 
imdusltiritia v večji meri kot do 
sedaj ukvarjati s predelova
njem aluminija. To velja p os eo- 
no za podjetja, ki se ukvarjajo 
s proizvodnjo kovinske embala
že. Od celokupne kovinske em
balaže bi lahko velik del odpa
del na aluminij (25%).

Danes žal opažamo, da je e m. 
balaža veliko dražja kot pa vse
bina v njej. Vsako leto je veli
ko škode, kajti precej kg živil 
se pokvari, prav zaradi tega, 
ker ni zadovoljive embalaže.

Morda bo bližnje vsejugoslo
vansko posvetovanje, ki bo V 
Ljubljani, osvetlilo te probleme 
in nam dalo novih pobud, kako 
bi vsa ta vprašanja najhitreje 
rešili, saj je že zadnji čas, da 
se premaknemo z mrtve točke,

Mleko v embalaži 
iz lepenke

Mleko v emtoalažj iz lepenke 
predajajo v pariški četrti, kjer 
je 5 milijonov potrošnikov. 2e 
leta 1939 so prodali 15 do 
20.000 litrov mleka dnevno v 
embalaži iz lepenke.

T0 vprašanje je postalo spet 
pomembno pred dvema letoma, 
ko so ameriške vojaške oblasti 
zahtevale, da jim dobavljajo 
mleko v embalaži iz lepenka. 
Zato je mlečna zadruga v Man
gu začela polniti mleko v to 
embalažo, saj je tudi centralna 
mlečna zadruga v Parizu dobila 
iz Hansa stalno količino mleka. 
Zdaj prodajajo v taki embalaži 
v pariški četrti 35.000 litrov 
mleka. Mleko prodajajo v pol
litrskih posodah. Pol litra mle
ka je zaradi embalaže-iz lepen
ke dražje za dva franka.

Tudi v deželah, kjer imajo dosti lesa, dobiva embalaža iz le
penke vse večji pomen. Pri nas pa žal le postopoma uvajamo 
embalažo iz lepenke, ki naj bi sčasoma zamenjala precejšnje 
količine lesenih zabojev. — Na sliki: Izdelki ljubljanske kar- 

tonažne tovarne na prvem sejmu embalaže v Ljubljani.

Zaboji iz lepenke so tudi v 
deželah, ki so bogate na lesu, 
zamenjali lesene. Z večjo upo
rabo zabojev iz lepenke ne išče
mo možnosti, kako bi najbolj 
štedili z lesom, temveč prehaja
mo k sodobnejši embalaži.

Lepenka je zaradi svojih ke
mično fizikalnih svoj štev ena iz
med najpomembnejših surovin 
za izdelavo embalaže. Toda naj 
povemo, da do sedaj v naši dr

Naprava 
za sušenje barv 

na tkaninah
Letos februarja so v Tovarni 

»Sonja Marinkovič« v Novem 
Sadu povečati proizvodnjo ti
skanih tkanin za 70 odstotkov. 
To jim je uspelo potem, ko so 
praktično preizkusili izum elek
tričarja Petra Zekoviča. Le-ta 
je izumil napravo za sušenje 
odtiskane barve na tkaninah. 
Zvezni zavod za patente je nje
gov Izum preizkusil in ga pa
tentirali. Za novo napravo se 
zdaj zanimajo tudi ostale naše 
tekstilne tovarne.

To je sedmi Zekovičev izum. 
Pred njim je izdelal pomožno 
napravo, ki avtomatsko vključi 
pomožno lokalno razsvetljavo, 
tako da v slučaju pomanjkanja 
električne energije ne ostanejo 
delavci v tovarni brez luči.

Prav tako je izdelal enostav
no napravo za dviganje platna 
in svitle z miz za tiskanje tka
nin.

žavi nismo embalaži ,izl lepenke 
posvečati kakšne večje pozorno- 
,sti. V ilustracijo, kakšen pomen 
dobiva ta vrsta embalaže v 
svetu, le to, da predvideva na
črt za evropsko potrošnjo em
balaže v svetu do leta 1960 
porast potrošnje celulozne em
balaže za 130%, medtem ko bo 
na lesno embalažo odpadlo le 
27%.

Standardni zaboj iz lepenke 
lahko zamenja lesenega, dolo
čene velikosti, v katerega lahko 
damo do 50 kg vsebine. S tem 
seveda n.;, rečeno, da iz valovi
tega kartona nj mogoče izdelati 
večjih zabojev.

Valovito lepenko izdelujejo 
pri nas iz slabše celuloze in je 
zato lepenka slaba. Zato lahko 
zaboje; izdelane iz take lepenke, 
uporabljamo le v lokalnem 
prometu, kjer ni treba, da -je 
blago močno zaščiteno. Da pri 
nas ne izdelujemo ostalih vrst 
kartonske embalaže, je vzrok v 
tem, ker nam primanjkuje ne
katerih polizdelkov. Ko pa bo
mo zgradili tovarno sulfatne ce
luloze, in dobili obrate za pol- 
kemijsko celulozo iz izluženega- 
tanina, bomo lahko izdelovali 
različne vrste zabojev iz lepen
ke.

V lesnem podjetju v »Belišču« 
imajo na razpolago precej les
nih odpadkov, razen tega jim 
tudi. ne manjka strokovnjakov 
za ken)iis'ko predelavo lesa. Za
to so v sodelovanju z zvezno 
strokovno komisijo .in z tebno- 
loško-ekonomskim . birojem za 
kemijsko industrijo izdelali na
črt nove tovarne polkemijske 
celuloze, lepenke in zabojev iz 
lepenke. Kaj bodo dosegli a tem 
načrtom? Od leta 1949 do leta 
1955 je bila proizvodnja emba
laže podvojena, upoštevati pa 
moramo, da je povpraševanje 
večje kot proizvodnja. Računa
jo, da v lesni embalaži porabijo 
letno 200.000 kubičnih metrov 
lesa. Strokovnjaki pa sodijo, da 
bi lahko 12.000 ton zabojev iz 
lepenke zamenjalo 90.000 kubič
nih metrov lesnih zabojev.

Da ne
Embalaža iz pločevine je da

nes velikega pomena za pre
hrambeno industrijo, saj 80°/o 
celokupne proizvodnje embala
že odipade na pločevino. Tolik-

bo prepozno
šna uporaba pločevine kaže 
neke vrste zaostalost, saj živi
mo v dobi plastičnih mas, iz 
katerih imamo sedaj nebroj 
vrst embalaže, čeprav smo še 
do nedavnega mislili, da je plo
čevina kot surovina za embala
žo v določenih primerih skoraj 
nenadomestljiva.

Potrebe živilske, zlasti pa še 
konzervne industrije še zdaleč 
ne moremo kriti, čeprav bi ma
še orna metalurgija lahko pro
izvajala belo pločevino, ki jo 
danes moramo še uvažati. Pred
vsem bi morali proizvodnjo v 
metalurških podjetjih usmeriti 
tako, da bi proizvajali tiste v.r-

ZABOJI IZ LEPENKE

I

Pravijo,' da sem kot rajnki ded Trifun, njegova 
slika in podoba. Resnično, poglejte samo njegovo 
fotografijo. Na zidu visi, ko vstopite v Milkino 
predsobo, levo, popolnoma za vrati. Neugnan, nasilen 
očanec v pozlačenem malce okrušenem okviru, to je 
ded Trifun.

Ali nimava istih, drobnih posmehljivih oči? Da, 
na žalost, drobnih, toda moj ded je bil kljub temu 
všeč ženskam.

Ali nimava oba visokega čela z globokimi zalizki? 
Najbrž tudi sam Voltaire ni imel takšnih!

Nosova imava resda precej velika in nekako 
orlovska. Lahko bi bila lepša, če strogo vzamemo. 
Toda v resnici ne kvarita harmonije obraza, ampak 
izražata naš trden značaj.

Tudi lasje, močni, črni, malce skuštrani, pred
vsem zaradi mikavnosti, so kakor presajeni las za 
lasom z dedove glave.

Ce ded ne bi imel kljubovalno zavihanih brkov 
— kot vidite si jaz brke brijem — bi se lahko reklo: 
to je moja fotografija.

Toda, kljub temu, da sva si na zunaj tako po
dobna, je med nama globok prepad, ki ga je vsekal 
čas. Sva dve generaciji, za celo ero oddaljeni druga 
od druge. Sva človeka, popolnoma različnih nazorov. 
Poglejte samo, kakšen je bil moj ded nasproti moji 
babici Kristini, a kakšen sem jaz nasproti svoji 
Milici?

Moj ded se je obnašal v hiši kot pravi Tatar. O 
njem kroži v družim celo anekdota:

Ded Trifun sedi v kuhinji, si zvija cigareto, jo 
slini in prižiga pri štedilniku, na katerem se je zanj 
kuhala kava. Pa se obregne ob babico:

»Kristina, zaboga, zakaj nisi prinesla sveže 
vode?«

Babica gre k vodnjaku. Komaj je spustila vedro, 
že zasliši grmenje iz kuhinje:

»Kristina, satan, vrag! Kava ti bo vzkipela!«
Ded 'zmerja in psuje:
»Skoraj bi mi šlo vse po hlačah! Toda plačala 

mi boš to, ti ženska trapasta!« Neusmiljeno preti in 
obtožuje.

Poklical-je celo ljudi, da vidijo »čudo. ki se lahko 
pripeti samo Kristini,« ker je med tem, ko je bila

babica pri vodnjaku, a on sedel pri štedilniku, vzki
pela kava iz lonca, se razlila preko vsega štedil
nika, umazala tla, preprogo ter poškropila steno.

Snahe se še vedno hudujejo na pokojnega deda. 
Strina Milka ni slučajno obesila njegove fotografije 
za vrata. Se vedno ji glas zadrhti, kadar se spomni 
nanj, Pravi d'a so njen stric Blaž in vsi moški v 
družini dovršili Trifunovo šolo. Nasproti ženskam, 
pravi, so vsi pravi Tatari.

Toda jaz edini nisem takšen. Kolikokrat sem že 
do sedaj, če sem opazil, da bo nekaj vzkipelo, osebno 
izključil kuhalnik, čeprav sem nekakšen višji knji
govodja. Vendar se potem ne prilizujem Milici, češ, 
da sem napravil nekaj preko1 svoje moške dolžnosti. 
Sploh nisem noben sitnež. Nasprotno, sem zelo širok 
človek, in, kar je najvažnejše — napreden. Da me 
samo vidite na frontnem ali sindikalnem sestanku, 
kako oživi sestane!*, ko jaz vstanem. Znam vse na 
prste o naši Revoluciji in pripovedujem to od točke 
do točke. Najlepše pa znam govoriti o enakoprav
nosti med moškim in žensko. Takrat običajno po
iščem z očmi Milico iv. se veselim, ko "vidim, da me 
tako pazljivo posluša. In kadar predstavljam komu 
Milico ne pravim:

»Moja žena.«
Ce to slišim pri drugih, se mi zdi kot da poslu

šam popa, ki čita pri ooroki: »Zena naj se boji svo
jega moža!«

»Prosim vas, zakaj naj se ga boji?«
Zato Milico predstavljam samo takole:
»To je moja tovarišica.«
Iz tega se vsej vidi kako gledam na zakon. Torej, 

jaz in moja. žena, s\ tovariša. Zares, med nama 
je samo pravo tovarištvo in resnična enakopravnost.

Predvsem, oba sva zaposlena in opravljava ena
ko težko delo. Tudi ona je višji knjigovodja. Preje
mava celo isto plačo. Moja žena ne more reči, da 
sem jo privezal k štedilniku. Tudi ona ima opravka 
s knijgami in računi kot jaz.

Poleg tega skrbim, da ji z ničimer ne kratim 
svobode in samostojnosti. Na primer, sploh se ne 
mešam v njene ženske opravke. Perilo pere kadar 
hoče. tla riba kadar jo j« volja. Tudi v kuhinji samo

ona odloča. Opoldne je »bog situacije« kuharica 
Lenka ,iz naše menze, ter tam kosiva, toda za večer
jo pripravi moja žena kar pač sama najde za umest
no. Edino, kar zahtevam od nje je, da je večerja 
pravi čas na mizi, ker ljubim točnost.

Morati bi naju samo videti, ko sedeva v družinski 
kotiček k večerji. To je resnično prava slika moža 
in žene, ki sta si med seboj največja prijatelja in 
tovariša. Ona je, vidim, utrujena in le redko izpu
stim priliko, da ji ne bi rekel kakšno lepo besedo:

»Mila, draga, ti veš, kako mi je težko zate!«
V tem ni niti kapljice narejenosti, to ji pravim 

iskreno.
Ne zahtevam niti, da bi Milica sedela ves čas z 

mano, ko večerjava. Jaz žvečim počasi, — vsak griž
ljaj dvaintridesetkrat, kot to zahtevajo zdravniki 
— a njo pustim naj dela, kar ji je najljubše. Ker 
se ji navadno mudi, hitro vstane izza mize. Popol
noma jo »razumem: Zvečer zame lika, pogleda če 
imam še vse gumbe, pere plenice, ker imava otroka.

Pri otroku je absoluten gospodar. Mene, kot da 
ni pri hiši, ne sučem se okoli nje, niti kadar ga 
koplje. Sama si prinese vse, kar potrebuje. Pač, 
včasih, ko drži dete nad kadjo, se oglasi: »Miloš, 
prosim te, daj mi milo z omarice!«

Takrat sem prisiljen, da odložim časopis in ji 
podam milo, ker to meni ni težko. Toda, z druge 
strani, zakaj ne bi bila moja žena boljši organizator? 
Kritizira-m jo, ker je kritika splošno koristna.

Kritiko lepo sprejema, ker napravim to na zelo 
lep način.

»Veš, Milica,« jo tovariško karam, »razmišljaj, 
kadar nekaj delaš. Planiraj vse naprej, ker si ljudje 
menda niso zastonj izmislili plana!«

To ji govorim zato, ker brez ovoma bolje razu-, 
mem njene potrebe kot ona sama. Vem, da ima 
kopico opravkov in da ji je koristen vsak trenutek. 
Zakaj neki bi potem izgubljala čas zaradi nekakšnih 
malenkosti, ali mene brez potrebe vznemirjala? Pri 
dobri organizaciji bi prej pomila posodo, p-metla 
kuhinjo in stepla preproge. Potem naj bi legla, da 
si odpočije, ker se mi stiska srce, ko jo gledam tako 
utrujeno.

Vidite, tako se s pomččjo moje konstruktivne 
kritike utrjuje najina tovariška in enakopravna 
zakonska skupnost. Lahko se pohvalim, da sem pre
krasno rešil rvoj družinski problem.

Na jasnem nebu moje zakonske sreče ni oblakov. 
Pravzaprav ni velikih oblakov. Toda majhen oblaček, 
povsem majhen, se je kl,,ub temu pojavil brez moje 
krivde. Zmno je, da so ženske nagle jeze. Tova
riška nežnost in skrb, s katero jo. obdajam, ni na 
žalost tudi pri Milici napravila nobene izjeme.

Poglejte samo, kaj se je zadnjič zgodilo.
Reševal sem križanko, a Milica je prala. Zmanj

kalo ji je drobnih drv. Obračala se je na levo in 
desno. Po' - kala je celo v križanko, kot da bi lahko 
našla tam drva. Seveda, drv ni bilo. Razume se, ni

jih pripravila. Ce bi šla po drva, bi morala preki
niti pranje. Torej, zopet slabost v organizaciji dela. 
Zopet slabo planiranje.

In tedaj, namesto, da bi se jezila sama nase, 
ker dela kot muha brez glave, vzkipi Milica name. 
nedolžnega nič krivega. Name, prosim vas, in to 
s kakšnimi besedami:

»Ravno tak si, kot ded Trifun! Podobna sta si 
kot pljunek pljunku.« zavpije v družinski mir.

Popolnoma jasno, da ni mislila s tem samo na 
podobnost nosu, čela, las, oči.

Odšel sem v sobo in nadaljeval z reševanjem 
križanke, mimo, kakor da se ni nič zgodilo.

Pravzaprav se mi je vse razburilo v duši, ker 
sem bil užaljen Toda mož se mora .znati obvladati. 
Kam bi nas sicer pripeljal p ženska narava, morda 
morda ce.o do hišne vojna Preveč ljubim mir in 
vse bi dal za slogo.

Sicer pa napreden človek mora včasih, prav 
gotovo, tudi oprostiti svoji ženi, to je — tovarišici. 
Lahko se pohvalim, da to znam. Sploh pa, vse. ji 
odpuščam. Vižintin — prevod
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UPORNIK
»Umetnik ustvarjaj tako kot čeli javnost, 

oziroma javno mnenje, tvorci javnega mne
nja pa smo mi, ki imamo denar in kot taki 
vodimo svet. Bodi pokoren nam, oziroma 
javnemu mnenju in dobro ti bo na zemlji in 
tvoja slava bo velika. — Zato uspevajo v 
svetu samo epigoni, kajti samo ti se zave
dajo tega. pravila, prave umetnike pokoplje 
njihova umetnost sama, družba jim postavi 
samo križ na grob.« Zoper tako malomeščan
sko kapitalistično pojmovanje duhovnega 
ustvarjanja naj bi bil naperjen ta film. Snov 
sicer ni nova, nudi pa ustvarjalcem vso mož
nost posneti dober film. Toda v tem filmu 
je to vprašanje rešeno vse prej kot dobro. 
V zgodbi o upornem arhitektu, strastnem 
borcu za pravilno pojmovanje in dojemanje 
Umetnosti (ob koncu filma seveda zmaga) 
najdemo zgolj enostranski odgovor na gornje 
misli. Odgovora na vprašanje družfoa-umet- 
ftik, ki je v deželah »svobode* in »businessa« 
liino aktualno, v filmu ni najti. Tudi obsod
ba poslovnosti v umetnosti je zgolj enostran
ska: vedno se najde, nekdo, ki pade z neba, 
kak napreden denamik, ki je toliko ra- 
sumski. da zna iz tega potegniti tudi denar. 
Filma, ki je zgolj dobro blefiranje, res ne 
moremo pohvaliti in uvrstiti med dobre 
Umetnine.

RDEČE PODVEZE
Prav nič čudnega ni, da tudi Ameriki že 

Presedajo njihovi domovinski westerni. Za
kaj, je menda vsakemu jasno. Zato se tudi 
ne smemo čuditi, če so v Ameriki posneli 
film, ki je do neke mere parodija na stan
dardne westeme. Za osnovo so vzeli čisto 
običajno kavbojsko zgodbo, ji dodali nekaj 
Pikrih,, nekaj prijetne glasbe in tako spre
menili »resno« zgodbo v vvestem revijo. Na
paka je le v tem, da so šli preveč v revijo 
in tako le malo oddaljili film od osnovnega 
koncepta. Navzlic temu pa je revija vendarle 
znatno boljša od njenih tovrstnih hollywood- 
skih sorodnic. Tehnično filmu ni. kaj očitati, 
Prav dobra pa je tudi igra in prijetna je 
scena. ljubitelji revij bodo v njem našli ob 
lepih popevkah in revijskem baletu prijetno 
razvedrilo.

Odlični celovečerni lut
kovni film »Cesarjev 
slaček«, mojstrovina slo
vitega »Kralja lutk« Jlr- 
Eija Trnke. Ljudje pogo
sto menijo, da je lutkovni 
(tira namenjen samo otro
kom. Prav v »Cesarjevem 
slavčku« Trnka govori 
odraslim globoke resni
ce o življenju. Toda vse 
te misli bo gledalec do 
kraja doumel In doživel 
$ele tedaj, če bo poznal 
jezik, v katerem govori 

filmski ustvarjalec.

MOŽ 880
je ena boljših komedij, ki redko zaidejo v 
naše kinematografe. Pripoveduje nam o po
narejevalcu denarja, ki opravlja svojo obrt 
le, kadar je v najhujški stiski. V filmu je 
sicer samo bežno nakazan socialni moment, 
ki pa zaradi okoliščin — film je namreč po
snet v stilu kriminalk s srečnim koncem, 
precej zbledi. Največja odlika filma pa je 
mojstrska igra starega ponarejevalca in že 
samo zaradi njega si film velja ogledati, 
skratka, ni da bi filmu pripisovali kake po
sebne zasluge. V njem bomo našli poleg 
sproščene zabave tudi nekaj trpkega živ
ljenjskega spoznanja, pa čeprav se odvija 
dejanje v pravljičnih ZDA.

MOLENJI
je v pravem pomenu besede angleški film. 
Vse od angleške zgodbe tja do solidne izde
lave nam to jasno izpričuje. Zgodba sama je 
dokaj prazna, je kot mračen, toda ne grd 
spomin na preteklost, ki se porodi ob čaju 
v bogatih viktorijanskih salonih. In prav nič 
več. Toda zelo dobra igra, zunanji blišč za
krije idejno praznoto. Film sodi res le po 
dobri igri in solidni izdelavi med standardne 
angleške filme.

KRUH IN SOL
Skrajni čas je, da maši filmski proizva

jalci in ustvarjalci vendar le enkrat teme
ljito premislijo, s kakšnim delom in s ikcim 
stopijo v koprodukcijo, pri čemer naj bi jih 
vodilo, le umetniško vodilo, saj samo to 
sproži nazadnje tudi moralni in, če hočete, 
še finančni uspeh. »Kruh in sol« je vsebin
sko. režijsko, vzgojno, igralsko in kakorkoli 
že film podpovprečne vrste, kjer je nekdo 
pred ozadjem našega Primorja poskusil 
spraviti na filmski trak zgodbo, 'ki naj bi v 
svetu potnil-a kinematografe in tako napra
vila mogočen denarni uspeh. Pa tudi to ne 
bo šlo. Ne bo pomagalo niti naše morje niti 
na pol spolzki prizori, ne bo pomagal krimi
nalen vložek.in. ne po sili vtisnjen socialni 
vzgib, ker je bilo vse postavljeno na trhel 
temelj praznote in umetniške neodgovorno
sti. Tudi igra je bila povprečna in naši igral
ci so se v vsej kolobociji kar zgubili, kar je 
nazadnje še prav, jih vsaj ne obsojamo.

POSLEDNJI KOMBNC
Angleži so posneli film »Njih deset«, Kusi 

»Trinajstorlca«, Američani pa »Poslednjega 
Komanča« — to so trije filmi,, narejeni na 
isti motiv: pot skozi puščavo, združena z 
lovom za vodo, velikimi borbami s sovraž
nikom ter končno zmago. Za »Poslednjega. 
Komanča« lahko rečemo, da je »Trinajsteri
ca«, presajena na Divji zapad, več pa bi tež
ko povedali o tem filmu. Pri tem filmu bi 
pričakovali zaradi snovi poudarek na notra
njih dogodkih in spremembah junakov, tega 
pa ni. Poudarek je predvsem na zunanjih 
efektih. Torej je film čisto povprečen we- 
stern. KI.

II. mednarodna 
grafična razstava
Pred Moderno galerijo 

v Ljubljani plapola de
vetindvajset različnih za
stav, znanilk, druge med
narodne grafične razsta
ve, Iti je po dveh letih 
zopet napolnila vse pro
store galerije. Zastopanih 
je 2*5 udeležencev g 640 
listi. Ni dvoma, da živi
mo v zlati dobi grafične 
ustvarjalnosti, ki je prav 
v zadnjem času dosegla 
po vsem svetu velik raz
mah. To nam kaže ude
ležba na našem drugem 
biennalu, saj so se od
zvali skoraj vsi povab
ljeni umetniki, mnogi pa 
so čelo sami ponudili 
svoje sodelovanje. Na le
tošnji razstavi sodelujejo 
umetniki iz vseh konti
nentov.

Na razstavi so močno 
zastopani tudi jugoslo
vanski umetniki, ki sodijo 
danes med najmočnejše 
grafične ustvarjalce na 
svetu. To priznanje nam 
daje tudi odločitev kus
tosa ameriške galerije iz 
Cinoinatija, da ho letos v 
Ameriki razstavljena sa
mo zbirka jugoslovanskih 
grafik.

-- .3

Pablo Picasso: Zenska glava, 1956,, litografija

O lutkovnem gledališču
Mestno lutkovno gledališče v 

Kranju deluje že od leitia 1948. 
Deli se v dva odseka: v gleda
lišče za iročne lutke in mario
netno gledališče. Dp sedaj je 
pripravilo in uprizorilo celo 
vrsto lutkovnih piredstaV doma
čih im tujih del, kakor: Ingoli
ča »Udarno brigado«, Levstik 
-Soma »Marttina Krpana«. Po-, 
ccija »čarobne gosli«, Melika 
»Zoga,co MairoSico«, Taufer-No- 
vijevo »Mojco in živali«, Mil
činskega »Zvezdico zaspanko« 
in (Bevka »Lenuha Doležuha« 
— v marionetnem gledališču, v 
gledališču nočnih lutk pa Katr- 
shia »Težave Peteiršiljčkove m,a- 
me«, Sinrramč-Pemgava »Medve
da Ulovimo« in Paplerja »Hudob
nega graščaka«.

Cilj lutkovnega gledališča v 
Ljubljani (imenuje se Mestno 
lutkovno gledališče) pg ni upri
zarjanje lutkovnih iger in torte 
samo v Ljulbfljani, temveč so 
mu prvi cilj gostovanja. Lani 
so gostovali po vsej Sloveniji, 
če brskamo po njihovi kroniki 
vidimo, da so bili v v®* več
jih krajih naše republike od 
Drave do Kolpe, od Nove Gori
ce do Pomurja. Imeli so 284 
predstav, od tega so jih izven 
Ljubljane odigrali 136. Od 
50.661 gledalcev, je gledalo nji
hove predstave nad 36.000 gle
dalce«/ na deželi.

Zal pa ima gledališče potno 
meiarlitik. Prvič j-e 'to Mestno 
gledališče in pripada ljubljan
ski občini Center, čeprav Ima 
tlako po svojem delovanju ka
kor tudi ipo svojem uspehu či
sto republiški značaj. To igle- 
dallišče veže, mu tieimlde tdiih 
svobodnega razvoja, g» stiska 
v omejeni finančna krog, tako

da na eni strani n® more pove
čati svojega kolektiva in ustva
riti poseben kader za ročne 
lutke in poseben za marionete, 
ne more na deželsko pot z ma
rionetami, ker, nima lastnega 
tovornjaka, mie more pripraviti 
lutkovne šole za mlade lutkar
je, ne more misliti na večji 
dvorani, na drugi shrani pia je 
odprta široka pokrajina umet
niških čilijev, ki jih ne more. 
doseči zaradi omejenih sredstev,

Ker so s svojim delom od le
ta 1948 dalje s svojim umetni
škim in vzgojnim uspehom do
kazal; svojo upravičenost, se 
mrtmio tokiraji naše republike 
zavedati, da lultikovno gledali
šče v Ljubljani živi In dela 
predvsem za otroke in odrasle 
v njihovih krajih m se odtočiti, 
d-a dvignejo naše Mestno lut
kovno gledališče v Ljubljani v 
Republiško lutkovno gledališče, 
kar je ednino modro in prav, saj 
lutkovno gledališče vendar 
opravlja poleg svetle umelmiške 
naloge tudi vzgojno funkcijo.

Se danes je ponekod odrasle 
državljane sram, iti na pred
stavo v lutkovno gledališče, 
češ, tb je- pa le za otroke. Kcf- 
liko je še ljudi piri nas, ki n;so 
videli niti ene !u kovne pred
stave! In koliko Ije v tej mno
žici takih, ki bi se radi oprijeli 
lutkovnega izživljanja, če bi le 
enkrat samkrat sedeli pred 
drobnim odrom, kjer'kraljujejo 
lutke, kje,- se odvil j,a lutkovna 
igra, ki daje neomejeno- mož
nost izražanja, kjer je vse živo 
od živega bitja do mrtve stva
ri, kjer Ije čas v drobne,m pro
štom pepelihem a svoboden in 
prostor neizmerno raztegnjen, 
kjer je beseda živa, pa naj pri

de iz človeka, živali aM dreve
sa, kjer je življenje na majh
nem prostoru raasežno ko vse- 
miitrje, im kjer resnica lije s 
polnim plamenom, tako da 
nauki življenja potiho in brez 

.sile padajo v naša srca. Lut
kovna »gra: življenje in napot
ki zanj; človečnost in opomin 
nanjo; dobrota in radost; ne
vsiljiva vzgojnost v dejanju, 
plesu in pesmi.

Da, zato moramo negovati to 
naše lutkovno gledališče, da 
postane res to, kar po svojem 
pomenu zasluži. J-K.

Produkcija boletne šole 
v Maribora

Kakor vsako leto tako je tu
di letos vodstvo baletne šole 
priredilo ob koncu šolskega 
leta javno produkcijo v Slo
venskem narodnem gledali
šču. V osmih točkah, ki jih je 
korcograiirala Jitka Iveljeva, 
so gojenci pokatzali osnovo in 
razvoj klasičnega baleta. Spo
red je obsegal »Cvetlični val
ček« Čajkovskega, »Holandski 
ples« Lortzinga, Straussov 
»Valček,« Čajkovskega »Du
et Vrtnarčkov« Donizzetija, 
Loukotovo »Polko« in Webro- 
vo »Povabilo na ples.«

Produkcija je pokazala mno
go prisrčnosti in lepote neska
ljenega otroškega dojemanja 
plesa. Nekatere gojenke zad
njega. razreda pa so pokazale 
lepo strokovno osnovo za na
daljevanje študija na višji ba
letni šoli.

Pedagoginja Jitka Iveljeva 
je s to produkcijo dokazala, da 
lepo skrbi za vzgojo našega 
plesnega rodu. Potrebno pa bo

Nove knjige
Kardelj Edvard (Sperans)i 

Razvoj slovenskega narodnega 
vprašanja. Ljubljana, DZS, 1957, 
str. 403. Skoraj ,po dvajsetih le
tih smo dobili v ponovni izdaji 
dragoceno knjigo, ki je ob izidu 
koncem leta 1938 »n v začetku
1. 1939 preplašila in razburila 
vso slovensko reakcijo. Ta,krat 
smo prvič v zgodovini dobili 
knjigo, k; obravnava razvoj 
slovenskega narodnega vpraša
nja z marksističnega »tališča. 
Knjiga je bila, razumljivo, takoj 
zapienjena, vendar prepozno. 
Knjige so bile v glavnem že 
razdeljene med1 naročnike. Opra
vila je veliko delo že pred voj
no, vojna pa je v dogodkih .po
trdila pravilnost osnovnih po
stavk. Tud; Po vojni je odigra
vala veliko vlogo, saj nas je 
učila, kaiko moramo gledati na 
zgodovino slovenskega ljudstva 
in na zgodovino sploh. Druga 
popravljena, pregledana Maja 
z obširnim avtorjevim uvodom 
bo to vlogo še naprej z uspe
hom izpounjevala.

Mao Ce Tung: Izabrana dela.
I. Beograd, Vojno delo, 1957, str. 
548. Zbrano delo velikega vodi
telja kitajske socialistične revo
lucije govori, o politični in vo- 
jaSki strategiji ter taktiki ki
tajske revolucije. Govori o 
grandioznih revolucionarnih gi. 
banjih stotine milijonov kme
tov dn desetine milijonov delav
cev, o začasnih porazih in tež
it oč ah, o izkušnjah in zmagah, 
ki so privedle na pozornico ve
liko' progresivno državo —Ljud
sko republiko Kitajsko.
Germanotto Giovanni: Brivčevl 
spomini. Koper, Lipa, 1957, str. 
272. Avtor ' je znani italijanski 
politični publicist. V knjigi nam 
oriše socialne boje v Italiji pred 
nastopom fašizma, v katerih je 
sodeloval pisatelj sam. Z gren
ko prizadetostjo nam pisec pri
poveduje zakaj je morala prole
tarska revolucija v Itaiijd pro
pasti. Knjiga je neizprosna, 
estra kritika italijanske buržua- 
zije, prevevata pa jo iskreni 
revolucionarni duh in proletar
ski intemacionailizem.

omogočili še nadaljnji razvoj 
baletne" šole, hi ji skoraj vsako 
leto grozi razpust zaradi 
gmotnih težav,. D. M.

Velik uspeh Srednje baletne 
šole v Ljubljani

Ne dolgo tega so v ljubljan
skem opernem gledališču na
stopili gojenci in gojenka 
Srednje baletne šole. Števil
nim ljubiteljem baletne plesne 
umetnosti so pokazali kaj so 
dosegli s svojimi gojenci in v 
čem je bistvo njihovega dela 
in to od preprostih in tehnič
nih vaj do najtežjih točk pra
vega baleta. S svojim nasto
pom so dokazali, da hodijo 
pravo pot in vzgajajo ne -le nov 
baletni kader, temveč tudi bo
doče prosvetno kulturne de
lavce, ki bodo to, pri nas mla
do umetnost ponesli tudi na 
naše odre in v naša ljudsko- 
prosvetna žarišča ne samo kot 
dopolnilo pri raznih uprizorit
vah, temveč tudi pri kultivi
ranju vseh drugih nastopov.

Kr

El lili lillik
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ITALO CALVINO

IB O M B A
Otroci, ne Igrajte se z izstrelki, ki jih 

najdete na poljih! Sicer se vam bo kaj 
zgodilo, kot Pierinu, ki je vsak predmet, 
ki ga je našel, pobral in odnesel domov.

Nekoč je našel vodikovo bombo in nesel 
domov tudi njo,

Bila je na nekem travniku sredi mar
jetic. Saj bi moral fantalin razumeti, da 
je vodikova bomba! Ne, pobral jo je in 
nesel domov, da bi pogledal, kaj je notri.

Na srečo je bila mama doma.
»Kaj si pa spet prinesel?« je takoj vpra

šala, ko je opazila bombo.
Uboga žena je izgubljala potrpljenje: 

enkrat protitankovska mina, drugič bazo- 
oka; Pierino je imel zmeraj kaj novega. 
Okolica je bila namreč posejana s takimi 
stvarmi.

»Oh,« je dejal Pierino, »bombico. Pusti, 
da jo razstavim, mama. Potrebujem malo 
razstreliva za ribolov.*

»Da, bombico!« je rekla mama, ki je 
kot vse matere, ki skrbijo za otroke, po
znala orožje. »Vodikova bomba je! Ti bom 
že dala razstreliva!« In je hitro potegnila 
Kerina iz hiše.

Takoj ko sta bila sred! trga, mu je pri
selila zaušnico. Ni ga udarila prej, ker bi 
tresljaji lahko povzročili eksplozijo bom
be.

Nato je zaklicala proti oknom, da bi 
obvestila sosede:

»Gospa Berta, gospodična Aliče! In tudi 
vi, cavaliere! Pridite hitro dol! Pri nas v 
kuhinji je vodikova bomba, ki lahko eks
plodira vsak trenutek!«

»Ah!« so zakričali sosedje. »Prinesel jo 
je Pierino! Še tega je manjkalo!«

Hitro so pobrali, kar so mogli, in stekli 
ven. Nato je vsakdo izmed njih priselil 
Pierinu zaušnico.

Hišni gospodar je prišel ven in zavpil:
»Ne zadostuje vam, da mi stanujete v

hiši kljub blokiranim najemninam! Tudi 
vodikovo bombo mi prinesete!«

Pierinova mama s sinom ter sosedje in 
hišni gospodar so stekli k gasilcem.

»Hitro!« so zakričali. »V hiši imamo vo
dikovo bombo! Odnesite jo!«

»Kam naj jo odnesemo? Rajši zbežimo!« 
so rekli gasilci. In Pierino je.dvignil roko 
nad glavo, čuteč, da ga bodo udarili.

Sli so na policijo. Ko so policaji slišali, 
da govorijo o vodikovi bombi, so mislili, 
da gre za propagando, in hoteli so areti
rati vse, Nato so le razumeli in prepove
dali, da bi se kdo približal hiši.

Sli so k županu.
»Ukažite, naj odnesejo bombo!« so ga 

prosili. »
Zupan je skočil pokonci:
»Hitro, izpraznimo mesto!«
Šli so k prefektu. Ta je dejal:
»Hitro, izpraznimo provinco!«
»Kako naj to storimo?« so rekli mešča

ni. »Zakaj naj zapustimo »svoje domove, 
ko nismo nič zagrešili? Sli bomo k mi
nistru!«

»Ne, ne! Dosti!« je zakričal Pierino, ki 
sta ga udarila še župan in prefekt in ga je 
glava strašno bolela.

Toda ni kazalo drugega, kot da izpraz
nijo mesto in okolico za ne vem koliko 
kilometrov daleč naokrog. ,

Če bi bomba eksplodirala, bi bilo živ
ljenje za zmeraj nemogoče.

Prebivalcev se je polastila tiha groza. 
Morali so oditi v nekaj urah, ne da bi 
tekli in delali trušč, ker bi se bomba ob 
najmanjšem trzaju lahko zbudila, sežgala 
človeštvo, preklela zrak in semena v zem
lji. Tako kdor je bil še doma, je moral 
iti ven, kdor je bil, že zunaj, pa se ni smel 
vrniti niti po robec.

V dolgih vrstah so zapustili mesto, pol
no kovin, blaga, orodja in slik sorodnikov

in .se v luči žarometov in bakel jokaje od
daljevali po deželi.

Morda zato, ker se v mesto ni mogel 
nihče več vrniti, se je razširila govorica, 
da v njem bomba izžareva in da tistemu, 
ki bi se obrnil in pogledal proti njemu, 
preti smrtna nevarnost. Tako se nihče ni 
obračal; vsi so jokaje hodili in se ga spo
minjali.

Pravili so tudi, da se je neka radovedna 
žena, ko je slišala o teh spremembah v 
mestu, za trenutek obrnila, da bi ga zad
njikrat videla, in se razkrojila.

Minila so leta, nihče ni nikoli več sto
pil v tisto provinco, mesto je zarasla tra
va, iz hiš so zrasla drevesa in korenine 
so se zvijale skozi okna in dimnike. Mah 
je pokril zidove in lišaj je zbrisal vse člo
veške sledove.

Na svetu se je medtem po tolikih ne- 
, srečah začel vek modrosti. Začeli so iz
koriščati v prid človeštva vse to, kar je 
bilo namenjeno zlu. Atomska energija je 
poganjala stroje in ljudje so imeli en de
lavnik in šest praznikov, med katerimi 
so seveda delali kot prej, toda le za za
bavo. Admirali so se zaposlili v trgovski 
mornarici, generali so tudi našli neko 
družbi koristno delo, ne spominjam se 
več, kakšno. Komarji in stenice so skr
bele za biološko ravnovesje, in z mamili, 
ki so bila sedaj neškodljiva, so v šolah 
nagrajevali otroke.

Vse to, kar je bilo prej nekoristno, je 
sedaj postalo koristno: na plažah so fantje 
X uhani po modi prirejali delavcem na 
dopustu komične predstave, v samostanih 
so nune delale poskuse, za katere je bila 
potrebna močna duševna koncentracija 
itd.

Svet je bil s seboj zadovoljen ter se ne
prestano mirno širil. Vrste, ki so bile fna 
,tem, da izumrejo, so rešili, ker so bile vse 
nezamenljive. Nosoroge so cenili zaradi 
kože in masti, kardinale zaradi dostojan
stva.

Le vodikova bomba v zapuščenem mestu 
je ostala strašno uničevalno orožje. Ni je 
bilo mogoče uporabiti v prid človeštva. 
Njena dezitegraeijska sila je bila preve
lika, da bi jo mogli obvladati in izkori
stiti.

V mesto se ni mogel nihče vrniti: ro

bidovje in mah" sta se tako razrastla, da je 
bilo podobno brazilskemu pragozdu.

Med znanstveniki, ki so se najbolj tru
dili, da bi spremenili uničevalne energije 
v proizvajalne, je bil tudi neki profesor 
Pierino, ki se je kot otrok igral z bom
bami.

Zaušnice, ki so mu jih ljudje prisolill, 
ko so zaradi njegove lahkomiselnosti mo
rali zapustiti mesto, so mu pomagale in 
postal je velik dobrotnik človeštva.

Toda umrl je nesrečen, ker ni uspel na
praviti nič v prid človeštva z vodikovo 
bombo.

V nedostopno mesto so se nekateri zdaj 
pa zdaj vendarle'odpravili. To so bili tisti 
obupanci, ki niso uspeli postati koristni: 
bivši generalni ravnatelji ministrstev, 
podjetniki obratov, ki jih je podpirala dr
žava, veleposestniki, policijski obvešče
valci ...

Baje so se skrili v hiše, ki so bile posta
le jame, in živeli od trave in kuščarjev,

Hans Jelinek: Beg — 1956

tako da je mesto s spečo bombo spet oži
velo; toda le za malo časa, zato ker žensk 
ni bilo in se ni mogel razviti noben rod.

Zenske, tudi pametne in sitne dame, pa 
so, naj se še tako čudno sliši, nehale biti 
nečloveške in nekoristne z večjo lahkoto. 
Cepfav so bile domišljave ln ničemurne, 
so vendar le bile bliže prirodi In imele v 
sebi nekaj dobrega.

Tako so grozne stvari, ki so se bile zgo
dile n.a svetu, sčasoma pozabili ali so po
stale snov narodnih pripovedk. Kolonialne 
vojne, Buchenvvald, atomska bomba ... 
Mislili so, da je nekaj moralo res biti, a da 
gre predvsem za izrod ljudske domišljije.

Skupina hrabrih raziskovalcev se je od
pravila v gozd, v katerem je nekoč baje 
bilo mesto z bombo. Sli so s protiatom
skimi napravami, radioaktivnimi števci, 
lestvami, sekirami in baterijami. Prišli so 
v srce gozda, našli so ruševine mesta in 
mnogo dragocenih stvari. Pregledali so vsa 
skrivališča, a o vodikovi bombi ni bilo 
sledu. Tako se je svet prepričal, da je ni 
bilo nikoli. Prevedel Renato Možina
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PRED KONGRESOM DVEH SVETOVNIH SINDIKALNIH CENTRAL

Boj za sindilialoo enotoost

daimosti, saj želi to vedno več 
delavcev v svetu.

Skupni ao problemi, toda raz
deljenost mednarodnega sindi
kalnega gibanja preprečuje, ca 
bi >bili irešenl Itako, kakor to 
odgovarja interesom delavcev.

B. Dj.

Nemirna Srednja Amerika, 
kjer se križajo težnje naro
dov po svobodi in interesi 
ameriškega velekapitala. — 
Spet so netniri na meji med 
Hondurasom in Nicaraguo. 
Na sliki oddelek nicaraške 
vojske na meji proti Nica- 

ragui. „

ZASEDAL JE KONGRES FRANCOSKE GENERALNE KONFEDERACIJE

Te dni je zasedal v Parizu kongres največje 
sindikalne organizacije Francije, Generalne konfe
deracije deia (CGT). Kongres je vzbudil velika za
nimanje javnosti, zlasti zaradi razprave o tem, kako 
doseči sindikalno enotflost. V Franciji obstajajo 
namreč tri večje sindikalne centrale. Razen CGT, za 
katero se trdi, da je pod vplivom Komunistične par
tije, so še socialistični in katoliški sindikati.

Na kongresu se je izoblikova
lo dvoje stališč o sindikalni 
enotnosti. Prvo je zastopal ge
neralni sekretar Benoit Firan- 
cho-n — tega podpira KPF, dru
go pa nepartijec Le Brun.

Prva verzija izhaja iz tega, 
da je CGT močno razredna or
ganizacija, ki je dosegla v ne
kaj zadnjih letih velikg uspehe 
ter usmerjala razredni boj. Ta
ko je bilo na primer leta 1955 
postavljeno okrog 5 milijonov 
zahtev za povečanje mezd. od 
katerih jih je uspelo milijon. 
Priborili so s; prav tako plačan 
tritedenski dopust. Do začetka 
tega leta je več kot dva mili
jona delavcev doseglo povišanje 
plač. Vse te akcije približujejo

SABOTAŽA PRI GAZI
Eden izmed tovornih avtomo

bilov jugoslovanskega odreda v 
sestavu sil OZN v Egiptu je 18. 
t. m, naletel na protitankovsko 
mino. Ob eksploziji je bil ubit 
vojak Banko Milič, težje pa ao 
bili ranjeni raz vodnik Dragomir 
Mitič ter vojaki Milovan Traj- 
kovič, Stanko Ertman, Dragolftib 
Jeftovič, Josip Oreškovic in 
Hamid Šubašič. Razen njih je 
bilo 7 vojakov ter en podoficir 
laže ranjenih. Po zadnjih 'poro
čilih so vsi ranjeni že izven ne
varnosti.

Nesreča se je pripetila na po
ti, ki so jo zgradile naše enote 
in ki so jo upravljali za giba
nje motoriziranih patrulj prot; 
demarkacijski črti. Petnajst dni 
prej so patruljiranje po tej poti 
prenehali, potem pa so poslali 
vod inženircev. da preverijo, če 
je pot' varna. .Vod je pot teme
ljito pregledal, na povratku pa 
je zavozil na protitankovsko 
mino. Posebna komisija OZN je 
ugotovila, da je bila mina pod
taknjena po pregledu poti.

Skoraj vsak dan se vrste na 
Japonskem demonstracije' za 
prepoved poskusov z atom
skimi bombami. — Ta slika 
je z demonstracij v Tokiu, 
v katerih je sodelovalo 25 

tisoč študentov.

delavce različnih političnih Ba
zirani in ni fona po mnenju 
Pranchona še nikdar takšna 
priložnost za enotno akcijo kot, 
sedaj. Po njegovem mnenju 
naj se CGT še dalj e bori za 
enotnost akcije na konkretnih 
vprašanjih. Čim večja je ta 
enotnost na terenu, tem bolj 
mora prevzemati tudi vodstva 
'drugih sindikatov. Potemtakem 
naj bi ostale' še nadalje posa
mezne sindikalne centrale, enot
nost pa naj bi uresničevali na 
posameznih akcijah.

Le Brun je drugačnega mne
nja. On pravi, da pomeni v da
našnji politični situaciji v Fran
ciji vezanje posameznih sindi
katov na politične stranke raz
kol delavskega razreda. Različ
ni politični vplivi tako razdva
jajo delavce, da je enotnost'na 
terenu nemogoča. To pomeni, da 
so velike razlike tako ideološke, 
politične kot verske, ki delavce 
razdvajajo, obstoji pa nekaj, 
kar jih združuje. Pustimo ob 
strani, pravi Le Brun. tisto kar 
nas razdvaja, 'pogovarjajmo se 
o tem. kar nas združuje.

Le Brun predlaga, naj bi CGT 
prevzela pobudo za ustanovitev 
enotnega sindikalnega gibanja.

REŠENA KRIZA?
Vladna kriza v Italiji je do

živela kaj nenavaden obrat. 
Potem, ko je Fanfani vrnil 
mandat, ker ni uspel, da bi u- 
stanovil štiiristrankarsiko vlado, 
so rešili vladno krizo na dokaj 
nenavaden način. Predsednik 
republike Gronchi namreč ni 
potrdil odstopa Zolijeve vlade, 
češ da je vlada dobila ob gla
sovanju v parlamentu večino 
in da zato ni razloga da bi od
stopila. Zoli pa se je še pred 
glasovanjem o zaupnici vladi 
odrekel glasovom fašističnih 
poslancev, zaradi česar je ka
sneje podal ostavko vlade. — 
Predsednik republike Gronchi 
pa smatra, da je dobila vlada 
v parlamentu faktično večino, 
vštevši glasove fašističnih po
slancev in zato meni, da naj 
Zolijeva vlada naprej opravlja 
svoje posle.

To je. na kratko povedano1, 
dvoje mnenj, ki sta se kresati 
na nedavnem kongresu, od ka
terih ipa ima prva mnogo več 
pristašev v samem CGT, druga 
pa v drugih sindikatih.

Francozi nikakor ne morejo po
zabiti, da je bil Speidl, sedanji 
komandant kopenskih sil NATO, 
Hitlerjev komandant Pariza. — 
Takile plakati so viseli te dni 

po Parizu.

Taka pobuda ipa bi bila realna, 
če bi pustili svobodo prepriča
nja nedotaknjeno. Po njegovem 
mnenju bi ustanovili torej skup
no sindikalno centralo, vsak 
član sindikata pa bi lahko iz
pričeval svoje politične, verske 
itd. nazore, sama sindikalna 
centrala pa bi bila nevtralna 
do vseh političnih dogajanj, ka
kor je to na primer v Zahodni 
Nemčiji.

Jugoslovanski poslanik v 
Londonu, Ivo Vejvoda, je 
predal 21. t. m. podkqmiteju 
komisije OZN za razorožitev 
deklaracijo Z\rezne ljudske 
skupščine o prenehanju nu
klearnih poskusnih eksplozij 
s prošnjo, naj bi jo takoj do
stavili vsem delegacijam 
podkomiteja. Deklaracija bo 
sestavni del memoranduma 
jugoslovanske vlade o tem 
vprašanju, ki ga je poslala 
že sredi aprila letos.

Večina svetovnih časopis
nih agencij, radijske postaje 
in časopisi so objavili krajše 
ali daljše vesti in odlomke 
iz deklaracije naše Ljudske 
skupščine. Tako je na pri
mer »Times« objavil poroči
lo. v katerem pravi, da je 
jugoslovanska skupščina so
glasno sprejela deklaracijo, s 
katero zahteva prepoved nu
klearnih poskusov. V poro
čilu pravi, da je v deklaraci
ji posebej poudarjena velika 
odgovornost vseh sil, ki pre
izkušajo atomske bombe ter 
da opozarja dekleracija na 
možne katastrofalne posledi
ce za vse človeštvo.

Poljski list »Trybuna Lu
ci u« je objavil vest o dekla
raciji pod naslovom »Skup
ščina zahteva prepoved nu
klearnih poskusov«. V spo
ročilu je objavljen del de
klaracije, v katerem piše, da 
So jugoslovanski kakor tudi 
vsi drugi narodi vznemirjeni 
zaradi nuklearnih eksplozij 
ter da poziva Skupščina, naj 
brez odlašanja sklenejo spo
razum o prepovedi atomskih 
poskusov.

Pekinški dnevnik »Jen Min 
Ji Bao« je tudi objavil iz
vlečke deklaracije ter nagla
sa ugotovitev, da je vpraša
nje razorožitve dandanes eno 
izmed osrednjih vprašanj 
mednarodnih odnosov sploh.

»Hjndustan Times«, eden 
izmed najvplivnejših indij
skih listov, objavlja vest o 
deklaraciji naše Ljudske 
skupščine na prvi strani ter 
prav tako naglasa veliko od
govornost velesil, ki presku
šajo atomske bombe.

Glasila •organizacjj, ki po 
včlanjene v dveh največj-ih sin
dikalnih centralah Svetovne 
sindikalne federacije ter Med
narodne konfederacije svobod
nih sindikatov kakor tudi sa
mih icentral so zadnje čase pol
ni člankov o gradivu, o kaiie- 
rem naj bi razpravljali na ten 
kongresih. O tem je tudi dosti 
govora na sestankih teh orga
nizacij in cenil,ral. Kongres 
Mednarodne konfederacije svo
bodnih .sindikatov bo od 5. 
do 13. julija v Tunisu, kongres 
svetovne sindikalne jfederacij e 
pa bo od 4. do 5. oktobra v 
Leipzigu.

Zelo zanimivo je, da je pre
cej geseil, ki jih obe centrali že 
sedaj uporabljata v pripravah 
na kongres, enakih. Prav tako 
je vrsta skupnih vprašanj o ka
terih bosta razpravljala oba 
kongresa.

Tako je n. pr. v «nem izmed 
pisem, ki -jih je poslal Biro 
Mednarodne konfederacije svo
bodnih sindikatov svojim orga
nizacijam, da b® V, kongres te 
Mednarodne organizacije »veli
ka skupščina pripadnikov svo
bodnega gibanja, ki se bore za 
boljše življenje, kruli, mir, svo
bodo in eniotniost vseh delov

sveta«. V resoluciji Izvršnega 
komiteja Svetovne sindikalne 
federacije, 'ki so jo izdali pred 
svojim IV. kongresom, pa so 
zapisali: »IV. svetovni kongres 
bo velika manifestacija prija
teljstva in sodelovanja delav
cev ter sindikatov vseh dežela. 
Kongres bo odraz mednarodne 
delavske solidarnosti, pomenil 
bo precejšen delež v akciji za 
uresničenje sindikalne enotno
sti, v boju za blaginjo in demo
kracijo, za nacionalno neodvis
nost narodov in sveta.«

Razumljivo je, da navajajo 
mimo skupnih gesel tudi vrsto 
povsem različnih stvari, kar le 
več ali manj posledica blokov
skih pogledov vodstev teh dveh 
sindikalnih central (n. pr. sta
lišče do dogodkov na Madžar
skem, Egiptu, vprašanje poli
tičnega boja sindikatov).

Podobno je tudi s vprašanji 
o katerih bosta razpravljali obe 
sindikalni centrali .na svojih 
kongresih.

Glavna vprašanja, ki jih bo
do proučevali na kongresu Med
narodne konfederacije svobod
nih sindikatov, sk>:

1. Ohranitev miru na svetu 
(mirna rešitev sporov med dr
žavami, in zoperstavljanje sov
jetskim -grožnjam proti miru v

PRED VOLITVAMI V EGIPTU

Te dni so objavili v Egiptu uradno listo kandi
datov za parlamentarne volitve, ki bodo 3. julija. V 
začetku so postavili 2469 kandidatov, danes pa jih je 
le 1318. Zavrnili so 1151 kandidatur.

Vsa notranja in zunanja re
akcija v Egiptu meni, da so 
predstoječe volitve parlamenta 
ugodna priložnost, da ustvarijo 
sebi ugoden teren ih da koli
kor se le da, omeje oblast re
volucionarnega sveta, če se že 
ne bi dalo vreči Naserja. Pri 
tem se spominjajo dogodkov in 
sprememb v Jordanu, volitev v 
Libanonu in zelo zaostren po
ložaj za časa dopolnilnih voli
tev v Damasku.

Izvršna komisija je zato zelo 
temeljito pretresla vse kandi
dature in se pri tem držala 
gesla, da se sovražnikom 
Egipta in agentom imperializ
ma ne sme dovoliti spodkopa
vanje današnjega sistema. Da 
je bilo rešetanje zares teme
ljito, priča podatek, da se je v 
začetku kandidiralo 2469 ljudi, 
danes pa je le 1318 kandidatov.

Med kandidati je 16 mini
strov, 59 bivših oficirjev, 39 
policijskih oficirjev ter 119 
državnih uslužbencev. Dalje se

je kandidiralo še 96 županov, ki 
jih imenuje minister za notra
nje zadeve za vse življenje, 20 
vaških knezov in 21 članov ob
činskih odborov. Med kandida
ti je 151 srednjih kmetov in 
135 takih, ki imajo zemlje do 
agrarnega maksimuma. Mimo 
teh je še 30 uslužbencev raznih 
družb in 79. trgovcev, potlej je 
še 222 advokatov, 32 sodnikov, 
95 prosvetnih delavcev, 21 no
vinarjev, 71 zdravnikov,. 73 in
ženirjev itd. Kot vse kaže, ni 
med kandidati niti enega de
lavca vsaj po uradni statistiki.

Boliviji grozi 
generalna stavka

Nacionalna konferenca dela v 
Boliviji je te dni sklenila, da 
bo napovedala generalno stav
ko, če vlada ne bo povečala 
plač. Predsednik vlade pa je 
izjavil, da je gospodarski polo
žaj dežele tak, da se plač ne da 
povišati.

svetu, Združeni narodi kol 
orodje' miru);

2. mednarodna delavska soli
darnost v boju za svobodo pod 
»komunističnega zatiranja«; tu
je dominacije, fašistične dikta
ture in rasne diskriminacije);

3. ekonomske in socialne na
loge sindikatov v svetu, ki se 
spreminja '(mirnodobna upora
ba atomske energije, avtomati
zacija; skrajšanje, delovnega ča
sa, zajamčene plače delavcev; 
sodelovanje sindikatov pri re
ševanju vprašanj gospodarske
ga razvoja).

Obenem s kongresom MKSS 
bo tudi konferenca afriških tn 
azijskih sindikatov, na katerem 
bodo razpravljali o položaju 
včlanjenih organizacij v Afrika 
in Aziji, o gospodarskem razvo
ju teh dežela, ,o vlogi sindika
tov, o vplivu sindikalnih gibanj 
na zunanjo politiko azijsko 
-afriških držav in o skupni ak
ciji za večjo svobodo in. neod
visnost sindikalnega delovanja 
v nekaterih deželah Afrike in 
Azije.

Glavna vprašanja, o katerih 
bodo razpravljali na kongresu 
Svetovne 'sindikalne federacije, 
pa so:

1. boj proti imperialistični re
akciji (poskusi zadušitve osvo-

' bodilnih gibanj, povezanost 
imperialistične napadalnost.; na 
Bližnjem in Srednjem vizhoau 
z napadi na delavske pravice, 
o solidarnosti narodov v bojih 
Za mir. razorožitev).

2. Mednarodna sindikalna 
enotno sit v boju za boljše živ
ljenjske in delovne pojgoje (po
treba po enotnosti; podpora na
rodom, ki se bore za nacional
no osvoboditev, ter sindikalnim 
gibanjem, ki se bore za ures
ničenje delavske enotnosti!, 
skupni problemi delavcev tn 
sindikalnih gibanj, zaščita de
lavskih pravic).

3. Nadaljnje naloge sindika
tov v boju za boljše življenje 
delavcev (uvedba štiridesetur- 
nega delovnega tedna, boj proti 
škodljivim posledicam avtoma
tizacije, ukinitev vsake diskri
minacije glede starosti, spola 
in rase; zagotovitev minimalnih 
mezd, izboljšanje socialnega za
varovanja).

Kakor vidimo iz navedenih 
vprašanj, o kate.nh bodo raz
pravljali o kongresih, so glav
na vprašanja skupna, saj so no 
obenem tudi Skupni problemi 
delavcev vsega sveta- Toda vod. 
stvi obeh sindikalnih central 
tega nikakor nočeta uvideti, 
ker to ni v skladu z njihovo 
blokovsko politiko.

Toda prav gotovo bodo na 
teh kongresih prišle do izraza 
tudi protiblokovske težnje v 
politiki sindikalnih gibanj ter 
za okrepitev mednarodne solt-
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PISMA DVEH NAŠIH GRADBENIH DELAVCEV, KI STA V ŠVICI NA PRAKSI

Kalmml Moml. mil, liniillia
to so zahteve, Id jih morajo delavci izpolnjevati

Iz letošnje tehnične pomoči Združenih 
narodov sta med drugimi prejela štipendijo 
za strokovno izpopolnjevanje v Švici tudi 
dva člana našega kolektiva, zidarski vodja 
Ludvik Kališ in asfalterski delavec Stefan 
Zuran. Komaj sta preživela nekaj tednov 
v Švici in že sta pisala vodstvu podjetja 
in svojim sotovarišem nekaj pisem ter nam 
posredovala vtise, ki sta si jih nabrala v 
tujmi. Zavoljo tega, ker se dostikrat pri
meri, da strokovnjaki, ki odhajajo v tujino.. 
le malo povedo o svojih vtisih in izkušnjah, 
ali pa povedo to le v obliki predavanj ali 
člankov, se nam zdi da bi bilo prav, če bi 
»Delavska enotnost« objavila izvleček pisem 
teh dveh naših delavcev in tako posredo
vala njihove vtise vsem gradbenim delav
cem Slovenije.

SLO VENI J A-CESTE 
SPLOŠNO GRADBENO PODJETJE 

LJUBLJANA

Bern, 15. maja 1957.
Dragi tovariši!
V Švico sem srečno 'prispel. Zaposlen sem 

pri podjetju, ki je last treh bratov. Lepo so 
me sprejeli. Do sedaj smo urejali neko ka
nalizacijo. Mislil sem, da asfalta ne bom 
videl, toda obljubljajo mi, da ga bom imel še 
čez glavo.

Upam, da se bom naučil vse tisto, kar mi 
še manjka in lahko posredoval svoje znanje 
kolektivu. Ne morem vam opisati reda in 
discipline na tukajšnjih g. dbiščih. Zdi se 
mi, da mi je disciplina že prešla v kri. Mo
goče ni lepo, da se hvalim, toda sam sebi se 
čudim, kako sem se vsetnu temu tukaj tako 
hitro privadil.

Delo je mehanizirano. Lopate in krampa 
skoraj ne poznamo. Precej bomo morali še 
potrpeti, precej delati, da bomo dosegli takš
no raven mehanizacije pri nas doma.

Prvo, kar zahtevajo tukaj od delavca, je 
kakovost dela, drugo pa storilnost, red in 
disciplina. Vse to bom moral posredovati na
šim tovarišem asfalterjem. Vepi, težko bo, 
to sta najbrže občutila že lani tovariša ing. 
Megušar in puntar na cesti Senožeče—Koper, 
ko. sta nam pripovedovala, kako naj bi delali 
in kako ne. Priznam, prav sta imela, čeprav 
sem sam včasih mislil drugače.

Hvaležen sem vam, dd ste mi omogočili 
prakso v tujini, saj bom s tem izpopolnil svo
je strokovno znanje.

Pozdravite vse tovariše asfalterje!
Stefan Znran

Bern, 1 junija 1957.
Tovariši asfalterji!
Mesec dni je že minilo odkar sem v Švici. 

Vse Vas prav lepo pozdravljam in Vam želim 
obilo uspeha pri delu. Veseli me, da mi je 
naše podjetje omogočilo prakso v Švici, da 
mi je omogočilo spoznati to deželo in način 
dela.

Tovariši, skoraj Vam ne morem opisati 
reda na tukajšnjih gradbiščih in tudi ne tega, 
kakšna storilnost in kakovost dela se zahteva 
od vsakogar.

Asfalterji, ki smo delali na sektorju ceste 
Senožeče—Divača ali v Kozini, tega nismo 
vedeli. Včasih smo vsi skupaj mislili, da nas 
naši predpostavljeni le priganjajo, ko so nas 
opozarjali na red in disciplino, na nove na
čine dela. O,, tovariši, sedaj šele_ vem, kako 
vse je to potrebno in potrebno je še marsi
kaj več, kar smo znali in kar znamo. Se več 
bi moral vsakdo zahtevati od nas, če hočemo 
priti'do vsega tega, kar imajo tukaj.

Kako je pri Vas? Vem, sedaj imate polne 
roke dela in delate na različnih krajih. Pro
sim Vas, kdorkoli dobi moje pismo v roke, 
naj ga odda drugemu in naj pozdravi vse 
tovar;še. ,

Vse asfalterje pozdravlja
Štefan Zuran

Bern, 1. junija 1957.
Vodjem asfaltnih del podjetja Slovenija-
cestel
Ne vem, ali ste prejeli moje prvo pismo 

in zato Vam spet pišem.
Prosim Vas, izpolnite mi prošnjo mojega

sedanjega šefa. Pošljite mi nekaj fotografij 
tistih cest, ki smo jih zgradili. Kadarkoli tu
kaj govorim o tem, koliko cest smo zgradili 
v letih po vojni, mi ljudje ne verjamejo. Za
to bi jim rad pokazal fotografije.

Sporočam Vam, da sem si pridobil že 
precej znanja in izkušenj. Tovariši asfalterji 
s katerimi delam skupaj, me poučijo o vseh 
stvareh. Z vodilnimi organi podjetja sem 
zadovoljen in trudim se, da bi bili tudi oni 
zadovoljni z menoj.

Kaj je novega pri Vas? Ali ste že začeli 
. asfaltirati? Prosim Vas, pišite mi. Zanima me, 
kaj delate.

S spoštovanjem pozdravlja vse
Stefan Zuran

Biel, 30. maja 1957. *
Dragemu kolektivu!
Nalašč nisem hotel takoj pisati, da ne bi 

mogoče pretiraval ali preveč pesimistično gle
dal na deželo, kjer sem sedaj. Reči' moram, 
da imam lepe vtise.

Pri mojstru, kjer sem zaposlen, nas je 5 
Jugoslovanov, pri sosednjem pa štirje, tako 
da v mestu Biel zastopa 8 Jugoslovanov Ju
goslavijo.

Podjetnik G. Habegger nam je šel zelo 
na roko. V stanovanju imamo tudi kuhinjo, 
da si lahko kuhamo zajtrk in sami pripravi
mo večerjo. Slabše je za tiste, ki morajo 
stanovati v hotelih. Saj veste, nikamor ne 
morejo stopiti, zato nas prav radi obiščejo.’ 
Veste, sedenje v tukajšnjih restavracijah je 
predrago. (Gostiln sploh nimajo. V restavra
ciji pa stane liter vina 5 frankov.)

Biel je trgovsko mesto. Čeprav ima samo

55.000 prebivalcev, dobiš v njem vse, kar si 
zaželiš. Največ pa imajo prodajaln za pecivo, 
sadje, sadne sokove itd.

Kakor sem že omenil, je naš podjetnik 
praktičen človek. Mojster je z nami menda 
zadovoljen, vsaj tako se mi zdi, ker nam je 

^plačal že kar spočetka po 3 franke na uro. 
O, lahko je plačal. Delati moramo tako, da 
nas bole roke in noge. Prste smo imeli spo
četka kar otrple. Pa ne mislite, da se je 
godilo tako samo meni, tako se je godilo tudi 
drugim štirim, vsem, ki smo prej delali v 
Jugoslaviji.

Delamo vse kar je treba: opazujemo, raz- 
pažujemo, zidamo. Tri dni sem zidal, nosil 
trame in plohe, postavljal odre. Nekvalifici
ranih delavcev skoraj ni, delamo pa vse v 
režiji. Gradimo industrijski objekt tovarne 
»Omega« (saj poznate »Omega« ure).

Sedaj pa še malo o strokovnosti:
Delo je mehanizirano. Če je zgradba vi

soka 10 metrov, montirajo žerjav z nosilnostjo 
3600 kg Za 15 metrov visoko zgradbo mon
tirajo žerjav z nosilnostjo 2400 kg. Zgradba, ki 
je visoka 21 metrov, p adobi žerjav z nosil
nostjo 1400 kg. Žerjav opravlja vse: betonira, 
donaša opeko, malto, deske, železo, postavlja 
iantene itd. Opaž je ves poskobljen in pre
mazan z dobrim oljem. Vežemo ga s poseb
nimi spojkami. Spojke so železne in zelo 
praktične. Lahko jih pomikamo. Tudi grede 
za plošče so železne. Betonsko ploščo smo 
razpažili v štirih dneh. Po njej je tekla dva 
dni voda.

Mislim, da sem Vam povedal drobec o 
strokovnem delu.

Prav vse pozdravlja' Ludvik Kališ,

coooocoocoooocccocococ
X)OOOOOCXJUOOOfXXXXDOOOOl.XXX50CX>

Glasilo sindikatov Slovenije izdaja Republiški svet Zveze sindikatov za Slovenijo. — Odgovorni urednik France Boštjančič. - Tisk Casoptsno-zatošniškega podjetja »Slovenski poročevalec« v Ljubljani. - Naslov uredništva In uprave 
Ljubljana Čufarjeva ulica 3. - Dom sindikatov. - Telefon uredništva in ujfrave 32-031, uredništvo 32-538, uprava -30-046. - Poštni predal 281. - Račun pri Mestni hranilnici v Ljubljani 601-606-1-221. .- List izhaja vsak petek.

Rokopisov ne vračamo. — Mesečna naročnina 40 din, četrtletna 120 din, polletna 240 din, celoletna 480 din; posamezna številka 10 din.


